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 خوردگی یک واکنش ترمودینامیکی اس��ت که 
قابل توقف نیس��ت و فقط می توان آن را تا حدودی 
کنت��رل کرد. در صنایع معدن )از اکتش��اف گرفته 
ت��ا فرآیندهای اس��تخراج و ذوب( ان��واع خوردگی 
مش��اهده می ش��ود. یکی از ناش��ناخته ترین انواع 
آن، خوردگ��ی تاثیرپذیر از عوامل میکروبی اس��ت 
که با عنوان خوردگی میکروبی ش��ناخته می شود. 
این نوع خوردگی می تواند در بس��یاری از تجهیزات 
بروز کند؛ از مخازن گرفته تا پمپ ها و خطوط لوله 
زیرزمینی آب آتش نش��انی. بررسی های اقتصادی 
درب��اره زیان های اقتص��ادی خوردگی که به کمک 
مدل های چهارگانه آن از بیش از ۶۰س��ال پیش در 
سراس��ر جهان انجام شده، نشان می دهد که هزینه 
مستقیم خوردگی می تواند تا ۶درصد تولید ناخالص 
داخلی یک کشور هم برسد. در ایران هنوز هم رقم 
درس��تی از میزان خوردگی در دسترس نیست. اگر 
با توجه به ش��باهت صنایع نف��ت و گاز ما با بعضی 
کشورهای همسایه، فرض کنیم که زیان صنایع ما 
نیز در حد زیان آنها باش��د، با احتس��اب دلار ۴هزار 
تومانی، کمترین زیان مستقیم سالانه خوردگی به 
تم��ام صنایع ما )از جمله نفت، گاز و پتروش��یمی( 
بیش از ۸برابر بودجه عمرانی کل کش��ور در س��ال 
۹۵ خواهد بود. بر اس��اس این مقایسه، ضرر و زیان 
کمینه س��الانه خوردگ��ی میکروبی ب��ه صنایع ما 
بی��ش از ۷۰هزار میلیارد تومان خواهد بود. اهمیت 
مهندس��ی، تابعی از ۲عامل ریس��ک و هزینه است 
یعنی اگر چیزی ریس��ک و هزینه  بالا داشته باشد، 
از اهمیت مهندس��ی زی��اد برخوردار اس��ت. تمام 
تعاریفی که از مدیریت خوردگی ارائه ش��ده اند، آن 
را وابس��ته به بررس��ی ریسک خوردگی کرده اند. به 
عب��ارت دیگر، مدیریت خوردگی به بررس��ی عامل 
ریس��ک خوردگی می پردازد و مبحثی مهندسی و 
کارشناس��ی اس��ت، در صورتی که مدیریت دانش 
خوردگی به بررس��ی هزینه خوردگ��ی پرداخته و 
مبحثی مدیریتی و سیاست گذارانه است. امید است 
با اقدام های مثبت در سال های اخیر، در کنار تقویت 
جنبه کارشناسی تدبیر خوردگی که همان مدیریت 
خوردگی است، با انتخاب مدل درست و بومی تدبیر 
خوردگی و مدیریت دانش خوردگی، هزینه سالانه 
خوردگی را هم به ش��کل هزینه مس��تقیم آن و هم 
به شکل هزینه غیر مستقیم بر روی محیط زیست و 
اتلاف انرژی به شکل علمی محاسبه کنیم و با ارائه 
مواردی مانند کوتاه ش��دن زمان تعمیرات )به جای 
کاه��ش هزینه تعمیرات( به بیراه��ه نرویم.  تدبیر 
مهندس��ی خوردگی بر اساس استانداردها و قوانین 
مرتبط اس��ت و همراه با ت��لاش برای بومی کردن، 

نباید روح علمی آن را نادیده گرفت.

انجمن فولاد، صادرات 
شرکت ها را یکپارچه کند

بهتری��ن اقدام برای رفع موان��ع ارزی، نزدیک 
کردن نرخ ارز نیما به ارز بازار آزاد است.

به گ��زارش چیلان، اصغر سلیمان س��الم، یک 
تولیدکننده ف��ولاد با بیان اینک��ه بهترین اقدام 
برای رفع موانع ارزی، نزدیک کردن نرخ ارز نیما 
به ارز بازار آزاد اس��ت، گفت: انتقال ارز به سامانه 
نیما و تبدیل آن به ریال و تحویل به تولیدکننده 
مس��تلزم زمان اس��ت و این زمان بر شدن سبب 
می شود با کاهش نرخ ارز در بازار داخل، پول به 
نسبت کمتری به دست تولیدکننده یا صادرکننده 
برسد که به معنای ضرر روی فروش هر کیلوگرم 
محصول اس��ت؛ بنابراین اگر می خواهیم ش��اهد 
توس��عه صادرات فولاد باشیم، بهتر است جلوی 

نوسانات نرخ ارز گرفته شود.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: از دیگر اقداماتی 
ک��ه می توان انجام داد این اس��ت که قیمت های 
صادراتی یکس��ان شود و ش��اهد قیمت شکنی از 
سوی برخی کارخانه  ها نباشیم تا اتهام دامپینگ 
نیز به مش��کل تحریم اضافه نشود. در این زمینه 
نقش انجمن ف��ولاد در یکپارچه کردن صادرات 

شرکت های فولادی بسیار مهم است.
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 مدیریت خوردگی 
در صنایع معدنی

رضا جواهردشتی
مشاور و مدرس بین المللی

یادداشت

خبر

وض��ع عوارض بر صادرات س��نگ آهن ای��ن روزها بحث 
داغ معدن��کاران اس��ت. موضوعی ک��ه به واس��طه برآورد 
کمبود س��نگ آهن در س��ال های آینده وضع شده و برخی 
مجموعه ها نیز درحال حاضر از نبود آن می نالند. ذوب آهن 
به عنوان مجموعه تاثیرگذار در تولید کشور نبود مواد اولیه 
را دلیلی بر تولید کمت��ر از ظرفیت خود می داند، از طرف 
دیگر معدن��کاران این مجموعه را مته��م به پرداخت های 
نامنظم می دانن��د و راهکار را تعدیل نیرو در این مجموعه 
بیان می کنند. در این زمینه، گفت وگویی با دکتر محسنی 

که معاون پیش��ین بازرگانی ذوب آه��ن اصفهان نیز بوده، 
انجام دادیم.

به گ��زارش دنی��ای مع��دن، نعمت الله محس��نی، عضو 
هیات مدی��ره بورس کالای ایران عنوان کرد: راهکار تعدیل 
نیرو بسیار اشتباه اس��ت، دولت نمی تواند در زمانی بگوید 
تعدادی نیرو گرفته ش��ود و زمانی که مجموعه به مشکل 
خورد آنها را تعدیل کند. باید این موضوع در ابعاد ملی حل 
ش��ود، آن هم در ش��رایطی که غنی از این منبع خدادادی 
هس��تیم و صنایع ف��ولادی نیازمند آن هس��تند؛ چرا باید 

ب��دون در نظ��ر گرفتن نی��از صنایع آن را ص��ادر کنیم و 
موجبات بیکاری هم وطنان مان را مهیا کنیم.

عضو هیات مدیره بورس کالای ایران در ادامه اشاره کرد: 
وضعیت بورس حاکی از سودهای بالای سنگ آهنی هاست. 
در این ش��رایط ک��ه مجموعه های خواهان س��نگ آهن به 
مشکل برخورده اند س��ایر بخش ها ازجمله تولیدکنندگان 

سنگ آهن باید همکاری کنند.
وی اف��زود: هر یک تن مواد معدنی یک نیروی انس��انی 
می خواهد، درحالی که هر تن فولاد در سطح شمش ۳۵نفر 

نیاز دارد. در کش��وری که مش��کل بی��کاری دارد به جای 
خام فروش��ی بهتر اس��ت صادرات ش��مش که اشتغالزایی 

بیشتری نیز دارد اولویت قرار گیرد.
این موضوع در زمین��ه ارزآوری هم نمود دارد. صادرات 
شمش نس��بت به مواد معدنی بر اساس برآوردها ۹۷دلار 
ارزآوری بیشتر دارد. این موضوع منوط به ذوب آهن نیست 
بلکه یک نگاه ملی موردنظر ما اس��ت. برای نمونه صادرات 
 در حدی که ارزآوری و اش��تغالزایی بیشتر دارد باید ارجح

 باشد.

عضو هیات مدیره بورس کالای ایران: 
وضعیت بورس حاکی از سودهای بالای سنگ آهنی هاست 

حفظسرمایهشرکتهایبزرگبرایاجرایطرحهایبینالمللی
غریب پور در نشست مشترک مدیران ایمیدرو و فولادمبارکه مطرح  کرد

معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری و رئیس بنیاد ملی 
نخبگان گفت: با هدف کاهش روند خام فروشی محصولات 
داخلی، از ابتدای مهر سال جاری، تعرفه صادرات مواد خام 

معدنی ۲۵درصد بیشتر می شود.
به گزارش ایرنا، س��ورنا س��تاری در دیدار با نماینده ولی 
فقیه در گلستان اظهار کرد: عرضه نفت تولید داخل به طور 
خام به نقطه ضعف کش��ور تبدیل ش��ده و دشمنان به ویژه 
ایالات متح��ده امریکا با تمرکز ب��ر آن، تحریم های مالی و 

اقتصادی را به ایران تحمیل می کنند.

وی ادامه داد: برای تحقق توسعه همه جانبه اقتصادی در 
کش��ور، راهکاری جز پرهیز از خام فروشی فرابخشی نداریم 
و در عل��م اقتصاد نوین هم خام فروش��ی، یک نقطه ضعف 

اساسی به شمار می رود.
 رئیس بنیاد ملی نخبگان افزود: خوشبختانه با حمایت از 
بخش های توس��عه و تحقیق در بخش پالایشگاهی کشور و 
تکیه و اعتماد به جوانان و پژوهشگران داخلی، به خودکفایی 
مطلوبی در این بخش رسیدیم و توانایی ایجاد ارزش افزوده 

مناسب برای محصولات این حوزه را محقق کردیم.

س��تاری ادامه داد: خوداتکایی در ایجاد انواع محصولات 
پالایشگاهی، دست امریکا را از هرگونه تحریم در این بخش 
بس��ته و تحریم حوزه محصولات پالایش��گاهی را بی معنا و 

عبث کرده است.
س��تاری همچنین ب��ه نقش آفرینی عملی ش��رکت های 
دانش بنیان در اقتصاد کشور، اشاره کرد و افزود: شرکت های 
کوچکی که س��رمایه گذاری معم��ول در محیطی محدود و 
سازگار با محیط زیس��ت دارند، درآمدزایی مناسبی را برای 

فعالان این بخش ایجاد کرده اند.

نماینده ولی فقیه در گلس��تان نی��ز در این دیدار گفت: 
صنعت می تواند موتور محرک اقتصاد و توسعه استان باشد 
و لازم است زمینه ایجاد صنایع مرتبط با ظرفیت ها در این 

استان فراهم شود. 
آی��ت الله س��یدکاظم نورمفیدی، اف��زود: یک��ی دیگر از 
ظرفیت های گلس��تان، بخش کشاورزی است اما کشاورزی 
استان سنتی به شمار می رود و به تجهیزات مدرن که بتواند 
ارزش افزوده حاصل از فعالیت های زراعی و باغی را بیش��تر 

کند، مجهز نیست.

خام فروشی ممنوع؛ تعرفه صادرات مواد خام معدنی افزایش می یابد

توصیه مورد تاکید این است که در مجامع شرکت ها به 
جای تصویب توزیع سود، با افزایش سرمایه موافقت 

کنند و منابع صرف پروژه ها شود

 گروه معدن: 
رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: حفظ سرمایه 
ش��رکت های بزرگ بخش معدن و صنایع معدنی 
ب��رای اجرای طرح های توس��عه ب��ا صرفه مقیاس 

بین المللی ضروری است.
به گ��زارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ای��ران، خداداد 
غریب پ��ور ضم��ن بیان ای��ن مطلب اظه��ار کرد: 
براس��اس قانون رف��ع موانع تولید و بسترس��ازی 
برای رونق اش��تغال، دولت ظرفی��ت پایینی دارد 
اما سازمان های توسعه ای و بنگاه های بزرگ)مس، 
فولاد و...( همراه با کنسرسیوم ها می توانند در این 

زمینه، نقش آفرین باشند.
وی ادامه داد: توصیه مورد تاکید این اس��ت که 
در مجامع ش��رکت ها به جای تصویب توزیع سود، 
ب��ا افزایش س��رمایه موافقت کنن��د و منابع صرف 

پروژه ها شود.
رئی��س هی��ات عام��ل ایمی��درو ب��ا اش��اره به 
بهره ب��رداری از ۳.۵میلی��ارد دلار ط��رح معدن و 
صنای��ع معدنی تا پایان س��ال جاری، تصریح کرد: 
تاکن��ون نزدیک به ه��زار و ۳۰۰میلیارد تومان از 

بخش خصوصی جذب شده است.
وی افزود: جذب حداکثری سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در تکمیل طرح های توس��عه یا راهبری 
واحدهای موجود -که موجب واگذاری ۸محدوده 

و معدن در اختیار شده- در این راستاست.
غریب پ��ور خاطرنش��ان ک��رد: ط��رح احی��ا و 
فعال س��ازی معادن کوچک مقیاس که در س��طح 
همه اس��تان ها اجرا می ش��ود، یکی از ش��یوه های 
بهره گیری از بخ��ش خصوصی در اجرای پروژه ها 

به شمار می آید.
به گفته غریب پور، توس��عه آم��وزش و پژوهش 
تقاضامحور و تقویت ارتباط صنعت و دانش��گاه از 
دیگر برنامه های ایمیدرو در دولت دوازدهم اس��ت 
که در این زمینه ۹ تفاهمنامه با دانشگاه های مطرح 
کش��ور مبادله ش��د. در واقع رویکرد بهره گیری از 

توان بخش خصوصی در اجرای برنامه ها به ش��مار 
می رود و عمده این تفاهمنامه ها تبدیل به قرارداد 

شده اند.
اکتشاف، اولویت نخست �

رئیس هی��ات عامل ایمیدرو خاطرنش��ان کرد: 
این س��ازمان، اولویت های کاری خود را براس��اس 
قابلیت ها و توانمندی کش��ور و بر اساس نیاز مردم 
تبیین و تعریف کرده و مس��ئله مهم، اکتش��اف به 
عنوان اولویت نخست است که در گستره ۳۰۰هزار 
کیلومتر مربع به اجرا گذاش��ته می ش��ود و نسبت 
به ش��روع فعالیت این س��ازمان در سال ۸۳ رشد 

۱۰۰درصدی را نشان می دهد.
وی یادآور شد: ایمیدرو در دولت یازدهم برنامه 
اکتشاف ۲۷۰هزار کیلومتر مربع را به اجرا گذاشت 
ک��ه این ام��ر اقدام درخور توجه در دوره گذش��ته 

است.
ب��ه گفته غریب پور، برنامه اکتش��اف از س��وی 
ایمیدرو )شرکت تهیه و تولید مواد معدنی( و یک 
کنسرس��یوم متشکل از شرکت های بزرگ معدنی 
به اجرا گذاش��ته می ش��ود و معاونت امور معادن و 
صنای��ع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت در 

این زمینه همکاری می کند.
ایمی�درو مجری ۳۳راهبرد نقش�ه راه  �

معدن
رئی��س هیات عامل ایمیدرو ب��ا بیان اینکه این 
س��ازمان از ۷۲راهبرد نقش��ه راه مع��دن و صنایع 
معدنی، مس��ئولیت اج��را و پیگی��ری ۳۳راهبرد 
را عه��ده دار اس��ت، گفت: واقعی��ت اینکه معادل 
۴۶درص��د کل راهبردهای این نقش��ه را بر عهده 
داری��م و براس��اس جدیدترین پایش انجام ش��ده 

تاکن��ون افزون بر ۳۳درص��د برنامه های عملیاتی 
نقشه راه تحقق یافته است.

غریب پور خاطرنشان کرد: سال گذشته، ایمیدرو 
۱۹طرح با سرمایه بیش از ۲میلیارد دلار در بخش 
معدن و صنایع معدنی را راه اندازی کرد که موجب 
اش��تغال مس��تقیم ۳هزار و ۶۰۰نفر و اشتغال غیر 

مستقیم حدود ۲۲هزار و ۸۰۰نفر شد.
اس�تقبال وزارت نف�ت از تولی�د ورق  �

لوله های انتقال گاز ترش در فولاد مبارکه
رئیس هیات عامل ایمیدرو از اس��تقبال وزارت 
نفت نس��بت به تولید »ورق لوله ه��ای انتقال گاز 

ترش« در فولاد مبارکه نیز خبر داد.
غریب پ��ور که در جلس��ه ای با حض��ور اعضای 
هی��ات مدیره ف��ولاد مبارکه و مدی��ران ایمیدرو 
س��خن می گفت، تصریح ک��رد: مهندس زنگنه در 
نشس��ت مش��ترک با مدیران ایمیدرو، تولید ورق 
مورد نیاز لوله های انتقال گاز ترش را اقدامی قابل 

قدردانی دانست.
وی در ادام��ه ب��ه برنامه افزایش س��رمایه فولاد 
مبارکه اش��اره کرد و گفت: مقرر ش��ده که سرمایه 
این ش��رکت از ۱۳هزار میلیارد به ۲۰هزار میلیارد 

تومان افزایش یابد.
۸ طرح مبارکه �

در این جلس��ه، مدیرعامل ف��ولاد مبارکه اعلام 
ک��رد: ب��رای توس��عه برنامه های این ش��رکت در 
۵ س��ال آین��ده، نیاز به س��رمایه گذاری ۱۷۰هزار 
میلی��ارد ریالی اس��ت. وی همچنی��ن از افزایش 
س��رمایه مبارک��ه از ۱۳هزار میلی��ارد به ۲۰هزار 
میلی��ارد تومان خب��ر داد. حمیدرض��ا عظیمیان 
اف��زود: این مجموعه بیش از ۸۳۰۰میلیارد تومان 

س��رمایه گذاری در ۵سال گذش��ته از محل منابع 
داخلی انجام داده است.

وی افزود: کل نیاز توس��عه در بخش محصولات 
گرم بیش از ۸.۹میلیون تن خواهد بود که این رقم 
برای پوشش عرضه مستقیم این محصول به بازار و 

همچنین تغذیه خطوط پایین دست است.
عظیمی��ان با اش��اره به طرح های توس��عه گروه 
فولاد مبارکه اظهار کرد: پروژه های داخل مجتمع، 
کنس��انتره س��نگان، ن��ورد گرم ۲، فولادس��ازی 
سفیددش��ت، الکت��رود گرافیت��ی اردکان، فولاد 
زاگ��رس اندیمش��ک، طرح گالوانی��زه امیرکبیر و 
فولاد هرمزگان، طرح های مورد توجه این شرکت 
اس��ت. وی افزود: میزان کل س��رمایه گذاری این 
 طرح ها تا ۵ س��ال آینده به ۱۷۰هزار میلیارد ریال

 می رسد.
مدیرعام��ل ف��ولاد مبارکه گفت: با مصرف و کم 
ک��ردن موجودی مواد اولیه و ورود حداکثری آهن 
اس��فنجی، افت تولید به کمترین میزان رس��یده 

است.
تامی�ن م�واد اولی�ه طرح ه�ا از محل  �

فروش
وی در تش��ریح مش��کلات فولاد مبارکه گفت: 
تامی��ن مواد اولیه، ت��وازن در زنجیره تولید فولاد، 
مهیا نبودن زیرساخت های حمل ونقل و همچنین 
ام��کان نداش��تن جابه جای��ی ارز را می ت��وان از 

مشکلات این فولادساز بزرگ نام برد.
عظیمی��ان با اش��اره ب��ه نحوه تامی��ن خوراک 
طرح ه��ای زیر پوش��ش خود اعلام کرد: بخش��ی 
از م��واد اولی��ه م��ورد نی��از ش��رکت های تابع از 
 مح��ل ف��روش محص��ول ف��ولاد مبارک��ه تامین

 می شود.
برنامه فروش ۹میلیون تنی �

مدیرعام��ل فولاد مبارکه گفت: امس��ال برنامه 
فروش ۹میلیون تن محصول در دس��تور کار قرار 
گرفته که ۲میلیون تن این رقم، صادر خواهد شد.

مدیرعام��ل فولاد مبارکه همچنی��ن از افزایش 

سرمایه فولاد مبارکه از ۱۳هزار میلیارد به ۲۰هزار 
میلیارد تومان خبر داد.

وی افزود: میزان رقم حاصل از فروش محصولات 
فولاد مبارکه در س��ال گذشته به ۲۳هزار میلیارد 
توم��ان رس��ید و در س��ال ج��اری، برنامه فروش 
 ۳۵ه��زار میلی��ارد توم��ان هدف گ��ذاری ش��ده 

است.
عظیمی��ان با بیان اینک��ه ۷میلیون تن فولاد در 
سال ۹۷ به فروش رسید، اعلام کرد: سود انباشته 
فولاد مبارکه در س��ال گذشته ۱۱.۹هزار میلیارد 
توم��ان بوده ک��ه با سیاس��ت های ایمیدرو محقق 

شده است.
وی با قدردانی از سیاس��ت گذاری ایمیدرو برای 
اختصاص سود انباشته به طرح های توسعه، گفت: 
این مجموعه در س��ال ۹۷ ح��دود ۱۵۰۰میلیارد 
توم��ان س��رمایه گذاری در بخش مختلف معدن و 

صنایع معدنی انجام داده است.
پروژه نورد گرم ۲ �

مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش دیگری گفت: 
ب��ا بهره برداری از پروژه نورد گرم ۲ در س��ال های 
آینده، ۵میلیون تن به ظرفیت فولاد مبارکه افزوده 

خواهد شد.
عظیمیان افزود: پیمانکار خارجی برنده مناقصه 
ای��ن طرح پس از خ��روج امریکا از برجام، تعهدات 
خ��ود را متوقف کرد و قرارداد همکاری با پیمانکار 

جدید به امضا رسید.
حمایت ایمیدرو  برای  حل مشکلات  �

ارزی
عظیمیان با بیان اینکه مبارکه بیش از ۵۰درصد 
س��هم در طرح های فولادی ایمی��درو دارد، گفت: 
همکاری  مستمر ایمیدرو با بانک مرکزی، مشکلات 

فولادسازان به ویژه در حوزه ارز را برطرف کرد.
وی اف��زود: امیدواری��م با بهره ب��رداری از پروژه 
نورد گرم ۲ و افزایش ظرفیت تولید، فولاد مبارکه 
بیش از پیش در بخش فولاد کش��ور و اقتصاد ملی 

اثرگذار باشد.
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ب��ه اعتقاد عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران، در تمام زنجیره فولاد از جمله س��نگ آهن باید ش��اهد 
آزادس��ازی قیمت ها باش��یم، به طوری که قیمت ها بر مبنای 
عرضه و تقاضا که مکانیسم اصلی بورس کالاست، تعیین شود.
به گزارش ایسنا، محمد کشانی اظهار کرد: بررسی وضعیت 
صنعت فولاد کش��ور در بالادس��ت و پایین دس��ت بیانگر این 
اس��ت که روند توسعه صنعت بر اس��اس برنامه طراحی شده 
برای افق ۱۴۰۴ در حال پیش��روی و تولی��د فولاد نیز رو به 
رشد است اما توازن در حلقه ها رعایت نمی شود. درحال حاضر 

تولیدکنندگان فولاد با کمبود کنسانتره روبه رو هستند.
وی در پاس��خ به این پرس��ش که چرا با وجوذ مازاد تولید 

فولاد در کشور، همچنان برخی صنایع پایین دست نسبت به 
تامین نش��دن نیازش��ان گلایه دارند، گفت: در صورت تولید 
۲۷میلیون تن فولاد برای س��ال ۱۳۹۸ که محقق ش��دن آن 
حتمی اس��ت، بی��ش از ۱۳میلیون تن م��ازاد مصرف داخل 
خواهیم داش��ت زیرا کل مصرف ظاهری فولاد کشور کمتر از 
۱۵میلیون تن بوده است. در نتیجه نیازمند صادرات هستیم 

و اندیشیدن به آن ضروری است.
کش��انی افزود: در همین زمینه باید توان صادراتی کش��ور 
افزای��ش یابد ام��ا موضوع امروز در صنع��ت فولاد که موجب 
نارضایتی در صنایع پایین دس��ت ش��ده، به کمبود مواد اولیه 
مرتبط نیست بلکه به دلیل نبود مدیریت توزیع و دخالت های 

بی مورد و صدور بخش��نامه های یک شبه است که صنایع را با 
چالش روبه رو ک��رده و امیدواریم این معض��ل به زودی حل 

شود.
مش��اور رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه اگر نهادها 
و س��ازمان های تنظیم گر اجازه دهن��د که بورس کالا همانند 
س��ال های گذش��ته ماموریت اصلی خود یعنی کشف نرخ در 
تقاب��ل عرض��ه و تقاضا را انجام ده��د، روال طبیعی بازار طی 
خواهد شد، توضیح داد: در رویکردی غیرمنطقی گاهی شاهد 
دیکته قیمت ها در بورس هس��تیم. به ط��ور مثال اینکه چه 
میزان عرضه با چه قیمتی انجام ش��ود یا چه کسانی و به چه 
میزانی اجازه خرید دارند یعنی س��همیه بندی، که با رس��الت 

اصلی بورس مغایرت دارد.
ای��ن عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ایران 
در پایان به آزادس��ازی نرخ سنگ آهن و عرضه آن در بورس 
کالا نی��ز تاکید کرد و گفت: به اعتق��اد من تمام زنجیره باید 
شاهد آزادس��ازی قیمت ها باشد و نرخ نیز بر مبنای عرضه و 
تقاضا که مکانیسم اصلی بورس است، تعیین شود. همچنین 
با توجه به رش��د تولید، تمام تلاش و حمایت مس��ئولان باید 
برای صادرات به کار گرفته ش��ود و برای کشوری نظیر ایران 
که در ش��رایط تحریم به سر می برد، این حمایت ها، مشوق ها 
و هموارسازی مسیر برای توسعه صادرات باید بیشتر باشد تا 

بتوانیم بر مشکلات غلبه کنیم.

پیشنهاد آزادی نرخ سنگ آهن با عرضه در بورس 

هر 15 روز یک بخشنامه معدنی
صدوربخشنامههایناگهانیدستوپایمعدنکارانرامیبندد

اصلاح روش های واگذاری 
در روند خصوصی سازی

وزی��ر ام��ور اقتص��ادی و 
دارایی گفت: سعی می کنیم 
در هیات واگذاری، روش های 
واگ��ذاری و قیمت گذاری را 
متن��وع کنیم ت��ا از  واگذاری 
مدیری��ت و اجاره به ش��رط 

تملیک اس��تفاده شود. به گزارش ایلنا، فرهاد دژپسند 
در حاش��یه آیین معارفه علیرضا صالح به عنوان رئیس 
جدید س��ازمان خصوصی س��ازی در جمع خبرنگاران 
گفت: رش��د اقتص��ادی در بخش غیر نفت��ی در ۳ماه 
نخس��ت س��ال جاری به مثبت ۴دهم درصد رس��یده 
اس��ت. همچنی��ن بر اس��اس آم��اری ک��ه رئیس کل 
بانک مرک��زی در هیات دولت ارائه کرد، رش��د بخش 
کشاورزی نیز در ۳ماه نخست سال۹۸، بیش از ۶درصد 

بوده است.
وزی��ر اقتصاد ب��ا بی��ان اینکه روش ه��ای واگذاری 
و قیمت گ��ذاری در رون��د خصوصی س��ازی را بای��د 
اص��لاح کنی��م و با اش��اره به اینک��ه م��وارد انتقاد در 
خصوصی س��ازی ها را بررس��ی کردیم، افزود: مراحل 
واگ��ذاری بر اس��اس قوانی��ن و مقررات انجام ش��ده 
اس��ت. قانون جدیدی که چند ماه پیش ابلاغ شد برای 
خریداران س��هام راهبردی اس��ت که علاوه بر اهلیت 
مالی باید اهلیت فنی و تخصصی ش��ان نیز س��نجیده 

شود و این قانون پیش از این وجود نداشت.
وزی��ر اقتصاد اضافه کرد: س��عی می کنیم در هیات 
واگذاری، روش های واگذاری و قیمت گذاری را متنوع 
کنیم تا از روش هایی مثل واگذاری مدیریت و اجاره به 

شرط تملیک استفاده شود.
وی با بیان اینکه در س��ال جاری ۶پالایشگاه و سهام 
بیمه البرز به عنوان س��هام دولتی در بورس عرضه شد، 
گفت: هدف واگذاری ها، تامین مالی دولت نیست بلکه 
ض��رورت اجتناب ناپذیر برای نجات اقتصاد کش��ور از 

دولتی بودن است.
وزی��ر اقتص��اد گف��ت: رئی��س جدی��د س��ازمان 
خصوصی سازی در شرایطی این سمت را قبول می کند 
که باید با اش��راف بر قوانین و قبول خطر مدیریتی وارد 
شود. در این مسیر نمی توان با ترس و واهمه جلو رفت.
وی با بیان اینکه علیرضا صالح مسلط به قانون است، 
افزود: قرار نیس��ت در این سازمان اموال دولت به تاراج 
گذاشته شود و کسی نباید برای خودش سفره ای پهن 

کند. سلامت آقای صالح نیز برای ما مشخص است.
دژپس��ند با اش��اره به ضرورت هدایت نقدینگی به 
ب��ورس و حمایت از تولید گفت: خوش��بختانه در ۳ماه 
نخست س��ال جاری بر اساس آمار بانک مرکزی، رشد 
اقتصادی غیر نفتی کش��ور مثب��ت ۴دهم درصد بوده 

است.

تولید پکیج های نوین 
تصفیه فاضلاب در کشور

پژوهش��گران یک��ی از ش��رکت های دانش بنی��ان 
مستقر در ش��هرک علمی و تحقیقاتی اصفهان، موفق 
ب��ه طراحی و س��اخت پکیج های نوی��ن تصفیه آب و 

فاضلاب شدند.
به گزارش ایس��نا، مدیر واحد تحقیق و توس��عه این 
ش��رکت دانش بنی��ان اظهار کرد: پکی��ج تصفیه آب و 
فاضلاب ش��رکت ما از ۳روش فیزیک��ی، بیولوژیکی و 
شیمیایی برای تصفیه آب استفاده می کند و درنتیجه 
کیفیت پس��اب خروجی از اطمینان بالاتری برخوردار 
است. معصومه حیدرزاده افزود: محصولات این شرکت 
ش��امل پکیج تصفیه بهداشتی، پکیج تصفیه فاضلاب 
صنعت��ی و پکی��ج تصفیه آب خاکس��تری اس��ت که 

محصول آخر در حال ثبت اختراع است.
وی اضاف��ه کرد: ای��ن محصول که پس از گذش��ت 
۲س��ال مراحل فنی را طی کرده، سال گذشته از طرف 
سازمان صنعت، معدن و تجارت به عنوان محصول برتر 

واحد تحقیق و توسعه انتخاب شد.
مدیر واحد تحقیق و توسعه این شرکت دانش بنیان 
تصریح ک��رد: این محصول، تمام فاضلاب های ورودی 
به غیر از فاضلاب س��رویس های بهداش��تی را که از آن 
با نام »فاضلاب آب های خاکس��تری« یاد می شود، به 
ی��ک پکیج انتقال می دهد و فرآیند تصفیه در آن انجام 
می ش��ود. وی یادآور شد: بیش��تر تجهیزات این پکیج 
ایرانی اس��ت و از سوی پژوهش��گران این شرکت ثبت 
اختراع شده  است و تنها نمونه در داخل کشور است که 

هر ۳فرآیند تصفیه را به طور همزمان انجام می دهد. 
حی��درزاده ادامه داد: پکیج نوی��ن تصفیه فاضلاب، 
تم��ام تاییدیه ه��ا و اس��تانداردها را از نظر س��اخت، 
فرآین��د تولی��د و همچنین اس��تانداردهای پس��اب 
خروجی س��ازمان محیط زیس��ت دارد. این محصول 
بیش از ۸۰درص��د فاضلاب ورودی را بازیافت می کند 
و برای آبیاری فضاهای س��بز، شست وش��وی محیط و 

ماشین آلات و دستگاه ها مناسب است. 

اردش��یر س��عدمحمدی در جلس��ه تولی��د مجتم��ع مس 
سرچش��مه با تاکی��د بر اینکه در مجموع ش��رکت مس روند 
صعودی مناسبی را طی می کند، عنوان کرد: شرایط مناسبی 
برای اکتش��اف شکل گرفته و اس��ترات ژی اصلی شرکت مس، 

ایجاد کارخانه های کنسانتره است.
به گزارش روابط عمومی مجتمع مس سرچش��مه، اردشیر 
سعدمحمدی با اعلام این موضوع اظهار کرد: از ۱۳۰هزار تن 
کاتد مس که در سال جاری تولید شده است، ۱۱۵هزار تن را 
فروخته ایم. برنامه ما برای فروش مس��اعد است و برای برنامه 

فروش ماه آینده نیز برنامه ریزی شده است.
وی با بیان اینکه درمجموع در زمینه تولید و گردش مالی، 
وضعیت مناس��بی داریم، افزود: درباره توسعه  نیز با توجه به 
بازدید از معدن دره آلو دریافتیم ش��رایط آن نسبت به بازدید 
گذشته خیلی بهتر ش��ده و امیدواریم با مباحث مطرح شده 

شکل بهتری بگیرد.
سعد محمدی ادامه داد: امیدواریم کارخانه کنسانتره دره آلو 
که زیرمجموعه مجتمع مس سرچشمه خواهد بود، در انتهای 
سال آینده روند نهایی خود را طی کند. این کارخانه می تواند 

گ��ردش مالی را به ش��دت افزایش دهد و ت��ا ۱۳۰۰میلیارد 
تومان در گردش مالی شرکت تاثیر مثبت خواهد گذاشت.

مدیرعامل ش��رکت مل��ی صنایع مس ایران ب��ا بیان اینکه 
در مجتمع س��ونگون عملیات پیمانکاری برای ساخت فاز ۳ 
تغلیظ آغاز ش��ده، عنوان کرد: در مع��دن دره زار نیز فعالیت 

ایجاد کارخانه کنسانتره در حال انجام است.
سعدمحمدی به رشد سهام مس در هفته های اخیر، اشاره 
و بیان کرد: سهام مس نسبت به ابتدای سال جاری ۳۰درصد 
افزایش داشته و تا یکی دو ماه آینده سرمایه شرکت از محل 

سود انباشته افزایش می یابد.
مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع مس ای��ران از ارتقای رتبه 
ش��رکت صنایع م��س در بورس خبر داد و گف��ت: در بورس 
نیز روند مس��اعدی نسبت به شرکت صنایع مس وجود دارد. 
ارزش دارایی های ش��رکت، حدود ۳۹هزار میلیارد تومان بود 
که خوشبختانه نسبت به س��ال گذشته از رتبه سوم به رتبه 
دوم ش��رکت های بورس��ی ارتقا پیدا کرده ایم و ب��ا راه اندازی 
کارخانه ه��ای کنس��انتره که در دس��تور کار داریم می توانیم 

جایگاه مناسب تری را برای شرکت مس شاهد باشیم.

ایجاد کارخانه های کنسانتره، استراتژی اصلی شرکت مس
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کوروش شعبانی: در ۲سال گذشته حدود ۵۰بخشنامه 
در حوزه معدن صادر شده که نشان می دهد هیچ توجهی 

به قانون معادن نشده و مسئولان مربوط با دیدگاه خود 
بخشنامه هایی را صادر کرده اند که برخی از آنها با قانون 

معادن مغایرت دارد

 منیر حضوری: 
برای اینکه معادن کشور رشد کنند و بتوانیم 
به توس��عه اقتصادی دس��ت یابیم بای��د انگیزه 
بهره برداران برای بهره برداری از معادن بالا برود 
یعن��ی از آنها برای افزایش تولید حمایت ش��ود 
تا با احس��اس امنیت، تشویق به سرمایه گذاری 

بیشتر شوند. 
در کن��ار قوانی��ن و مقررات��ی ک��ه حام��ی 
معدنکار اس��ت، گاهی ش��یوه نامه های اجرایی و 
بخشنامه هایی به صورت یک شبه مطرح می شوند 

که صدای بخش خصوصی را درمی آورند. 
فع��الان بخش خصوص��ی باور دارن��د گاهی 
مجوزها و بخش��نامه های صادرش��ده از س��وی 
دولت، ناگهانی هستند و فرصت چندانی به آنها 
نمی دهند، درنتیجه کار معدندار س��خت ش��ده 
و باعث می ش��ود از ادامه فعالیت دلس��رد شود. 
روزگار معدن درباره اینکه بخشنامه های متعدد 
چه ضربه ای به بخش خصوصی و فعالان معدنی 
می زند با کارشناس��ان این حوزه گفت وگو کرده 

است.
امنیتسرمایهگذاریازبینمیرود�

حسن حس��ینقلی، رئیس 
اتحادی��ه صادرکنن��دگان 
سرب و روی ایران با بیان 
ارز ۴۲۰۰تومانی،  اینک��ه 
وضعیتی که بانک مرکزی 
و  ک��رده  ایج��اد 
ع��وارض  قبی��ل  از  متع��دد  بخش��نامه های 
۲۵درص��دی بر م��اده معدنی، ش��رایط را برای 
معدنکار دش��وار می کند، به روزگار معدن اظهار 
کرد: هر ش��ب یک بخشنامه صادر می کنند و با 
س��امانه نیما و س��نا مانع واردات می شوند و از 
طرفی بخش��نامه هایی صادر می کنند تا مانعی 

برای صادرات ایجاد شود. 
رئی��س اتحادیه صادرکنندگان س��رب و روی 
ایران با تاکید بر اینکه مقررات و بخش��نامه های 

مکرر کار را فلج می کنند، گفت: ما برای کمترین 
نیازها حتی قطعه و مواد شیمیایی نیز باید ثبت 
س��فارش کنیم. این موضوع باعث می ش��ود که 
 کار خیل��ی طول بکش��د و فع��ال معدنی اذیت 

شود. 
حسینقلی با انتقاد از اینکه برای هر کاری باید 
اج��ازه گرفت، اظهار کرد: جل��وی تعداد زیادی 
اقلام را گرفته اند و همه چیز اجازه ای شده است، 
در حالی که فرام��وش کرده ایم بخش بازرگانی 
وجود دارد. محدودیت ها و قوانین دست وپا گیر 

نمی گذارند واحدهای مختلف کار کنند.
رئی��س اتحادیه صادرکنندگان س��رب و روی 
ایران با اشاره به ۲قانون رفع موانع تولید و بهبود 
مستمر فضای کسب وکار، گفت: این ۲قانون به 
تولیدکنن��ده و صادرکننده کم��ک می کند که 
بتوانند بهتر کار کنند اما از طرف دولت اجرایی 

نمی شوند. 
او تاکی��د ک��رد: درواق��ع جای��ی ک��ه دولت 
می خواه��د جریمه بگیرد ب��ا قوانین خود پیش 
می رود اما بندهایی که می گوید باید نظر بخش 
خصوصی را هم لحاظ کن��د را مورد توجه قرار 

نمی دهد.
ع��وارض  وض��ع  درب��اره  مث��ال  به ط��ور  او 
۲۵درص��دی بر ص��ادرات مواد معدن��ی، گفت: 
بیش��تر کنس��انتره هایی که قرار اس��ت از آنها 
عوارض گرفته ش��ود در چند س��ال گذشته در 
بازاره��ای جهان��ی دچار کاهش نرخ ش��ده و از 

ای��ن بابت واحدها دچار کس��ر درآمد ش��ده اند. 
ازآنجایی که به��ای دلار در حال کاهش و تورم 
۴۸درصدی در حال افزایش است، نرخ تمام شده 
از نرخ فروش بیش��تر شده و واحدها دچار زیان 

خواهند شد.
 او درباره کنس��انتره س��رب و روی نیز گفت: 
کنس��انتره س��رب و روی و... بر اس��اس تعریف 
من��درج در قانون رفع موان��ع تولید )ماده ۳۵ و 
۳۷( خام نبوده و از س��وی ش��ورای اقتصاد باید 

اصلاح شود.
حسینقلی با اشاره به ماده۳۷ رفع موانع تولید 
اظهار ک��رد: وضع هرگونه ع��وارض بر صادرات 
کالاه��ا و خدم��ت غیریاران��ه ای و م��واد خام و 
کالاهای ب��اارزش اف��زوده پایین م��ازاد بر نیاز 
داخل��ی یا فاقد توجیه اقتص��ادی برای فرآوری 
در داخل با لحاظ حفظ درصدی از س��هم بازار 
جهان��ی به تش��خیص وزارت صنع��ت، معدن و 

تجارت ممنوع است.
 او تاکی��د کرد: میزان عوارض بر س��ایر مواد 
خام و کالاهای باارزش پایین نباید به کاهش یا 
 توقف تولید مواد خام یا کالاهای باارزش پایین

 بینجامد.
او با بیان اینکه اگر عوارض ۲۵درصدی اجرایی 
شود باعث تعطیلی بسیاری از واحدهای معدنی 
و فرآوری ش��ده و اش��تغال مزبور از بین خواهد 
رفت، اظه��ار کرد: اجرای چنی��ن تصمیم هایی 
در ش��رایط تحریم و جنگ اقتص��ادی به نوعی 

 خودتحریم��ی و ضرب��ه زدن به اقتص��اد فعلی
 است. 

در ای��ن صورت امریکا به ه��دف خود خواهد 
رس��ید زی��را بازارهایی را که در چندین س��ال 

به دست آورده ایم از دست می دهیم.
 او تاکی��د کرد: با اج��رای این تصمیم امنیت 
س��رمایه گذاری در ایران از بی��ن خواهد رفت و 
دیگر کسی حاضر به س��رمایه گذاری در بخش 
معدن و فرآوری نخواهد بود زیرا با تصمیم های 
غیر کارشناس��ی و نامعقول روبه رو می ش��ود و 

سرمایه خود را از دست خواهد داد.
تعریفواحدیب�رایمادهمعدنی�

خامنداریم
کوروش ش��عبانی، رئیس 
کارگ��روه اکتش��اف خانه 
درب��اره  مع��دن 
بخش��نامه های متع��دد و 
معضل آن برای معدنکاران 
به روزگار معدن گفت: در 
۲سال گذش��ته حدود ۵۰بخش��نامه در بخش 
معدن صادر شده که نشان می دهد هیچ توجهی 
ب��ه قانون معادن نش��ده و مس��ئولان مربوط با 
دیدگاه خود بخشنامه هایی را صادر کرده اند که 
حتی گاهی برخی از آنها با قانون معادن مغایرت 

داشته اند. 
 رئیس کارگروه اکتشاف خانه معدن اظهار کرد: 
در قانون معادن ب��ه فرآوری مواد معدنی جایزه 
می دهیم و آن را یک فعالیت مناس��ب در بخش 
معدن معرف��ی می کنیم اما بعد مطرح می کنیم 
که ت��ا ۲۵درصد عوارض ص��ادرات را باید برای 
م��واد معدنی در نظر بگیریم و این عوارض تمام 

مواد معدنی را در برمی گیرد.
 او ب��ا بیان اینکه در مصاحبه ای خواندم معاونت 
معدنی مطرح کردند اگر نظر ش��خصی من بود 
با این ع��وارض مخالفت می کردم، ادامه داد: در 
بندهای مختلف قانون معادن گفته شده که برای 

صادرات مواد معدنی فرآوری ش��ده مشوق هایی 
در نظ��ر می گیریم اما در عمل حتی کنس��انتره 
را به عنوان م��اده معدنی خام در نظر می گیرند. 
این در حالی اس��ت که چندین مرحله کار روی 
آن انجام  ش��ده تا به ارزش افزوده مناسب برای 
صادرات برس��د؛ بنابراین باید قان��ون معادن را 
اصلاح کنیم یا دس��ت کم یک تعریف درست از 

ماده معدنی خام داشته باشیم. 
اجماعدرخانهمعدن�

او با اش��اره به جلس��ه های متع��دد در خانه 
مع��دن، اظهار کرد: س��عی کرده ای��م در بخش 
مع��دن به اجماع برس��یم و ب��رای تعریف ماده 
معدن��ی خام یک تعریف مش��خص ارائه دهیم. 
باید بدانیم تعریف ماده معدنی خام چیس��ت و 

به درستی آن را تعریف کنیم. 
تا امروز در تعریف ماده معدنی خام می گوییم 
»ماده ای که در دل کوه است«؛ بنابراین اگر پس 
از اس��تخراج به صورت کلوخه ذخیره شود دیگر 
وارد مرحل��ه فرآوری می ش��ود و در این صورت 
ماده معدنی خام نیس��ت زیرا خردایش می شود 
و مواد اضافه آن حذف شده و دانه بندی می شود 
 ک��ه نش��ان دهنده یک مس��یر زنجی��ره ارزش

 است.  
وی با بیان اینکه بس��یاری از بخش��نامه هایی 
ک��ه در زمین��ه ص��ادرات م��واد معدن��ی مورد 
اعتراض فعالان اس��ت، مشکل ساز شده، گفت: 
ای��ن مش��کل بای��د از پایه حل ش��ود و تعریف 
درس��تی از ماده معدنی خام داشته باشیم. مگر 
 همیش��ه باید مواد معدنی را به قسمت انتهایی

 برسانیم؟! 
او در پای��ان اظهار کرد: ما در بخش معدن به 
س��رمایه گذاری نیاز داریم اما با تغییرات دائمی 
و ب��دون منطق، معدن��کار نمی تواند ورود کند؛ 
بنابراین چنین تصمیم هایی باعث می ش��وند که 
اگ��ر امروز معادن تا ۴۰درصد تعطیل هس��تند، 

آمار تعطیلی به ۲برابر برسد.
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بازدید معاون وزیر کشور 
از کارخانه سیمان سپهر

مع��اون وزی��ر کش��ور در س��فر به شهرس��تان 
قیروکارزی��ن از واحد ه��ای صنعتی پاک پارس��ه 
آغار )تولید ش��یر س��ویا( و سیمان س��پهر بازدید 
کرد و مش��کلات آنها را مورد بررس��ی قرار داد. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، بابک دین پرست معاون 
هماهنگی امور اقتصادی و توس��عه منطقه ای وزیر 
کشور با همراهی یداالله رحمانی، معاون هماهنگی 
ام��ور اقتصادی اس��تانداری ف��ارس، مدیران کل 
استانی و علی محمد کریمی، فرماندار قیروکارزین 
از چن��د واحد صنعتی در شهرس��تان قیروکارزین 
بازدی��د کردند. مع��اون هماهنگی امور اقتصادی و 
توسعه منطقه ای وزیر کشور در این سفر از کارخانه 
س��یمان سپهر قیروکارزین بازدید کرد و مشکلات 
ای��ن واحد صنعتی بزرگ مقیاس را مورد بررس��ی 
قرار داد. دین پرس��ت در ای��ن بازدید از مدیرعامل 
بان��ک ملی خواس��ت تا تس��هیلات و معوفعه های 
کارخانه را تجزیه و تحلیل کرده و گزارش دقیق آن 
را در کارگروه رفع موانع تولید استان فارس مطرح 
کند تا در صورت امکان و با موافقت سیمان سپهر، 
نس��بت به استمهال دوباره تسهیلات اعطایی اقدام 
و نرخ س��ود ۱۴درصد به جای ۲۱درصد محاس��به 

و اعمال شود.

پیگیر مشکل سنگ آهن 
ذوب آهن هستیم

نماین��ده مردم اصفه��ان در مجلس گفت: حضور 
وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت در اصفهان بهترین 
فرص��ت برای پیگیری مس��ئله تامین س��نگ آهن 
ذوب آهن اس��ت و درصددی��م در زمان حضور وزیر، 
این مش��کل را به طور کامل با وی مطرح کرده و آن 
را ح��ل کنیم.  به گزارش فارس، حمیدرضا فولادگر 
درب��اره مش��کلات تامی��ن س��نگ آهن در کارخانه 
ذوب آه��ن و دیگر فولادس��ازان کش��ور اظهار کرد: 
این مش��کل مدتی اس��ت که گریبان گیر ذوب آهن 
ش��ده و ما نیز از س��وی معاون امور صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت پیگیر آن بوده ایم و 
درخواس��ت هایی را در این زمینه به وزارتخانه اعلام 
کرده ایم. وی ادامه داد: پیش��نهاد این بوده که ذوب 
آهن نیز همچون فولاد مبارکه بتواند در بالادس��ت 
زنجیره و در معادن سنگ آهن سرمایه گذاری کند و 
مالکیت داشته باشد تا بتواند افزایش ظرفیت تولید 
خود را بدون نگرانی انجام دهد و معدن یادشده نیز 
شناس��ایی و انتخاب ش��ده اما موانعی درباره تملک 
آن وجود داش��ت که در ح��ال رایزنی برای حل آن 
هستیم. رئیس کمیسیون ویژه تولید ملی در این باره 
خاطرنشان کرد: حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در اصفهان بهترین فرصت برای پیگیری این مسئله 
اس��ت و درصددیم در زمان حضور وزیر، این مشکل 
را ب��ه ط��ور کامل ب��ا وی مطرح ک��رده و آن را حل 
کنی��م. فولادگر یادآور ش��د: اگ��ر ذوب آهن بتواند 
معدن س��نگ آهن را تملک کن��د، زنجیره تولید در 
این کارخانه بزرگ تکمیل خواهد شد و مشکلی در 
تامین س��نگ آهن وجود نخواهد داشت. وی اعلام 
کرد: دلیل اصلی مشکل تامین سنگ آهن ذوب آهن، 
تش��دید رقابت در تامین س��نگ آهن، صادرات این 
محص��ول و همچنین به نتیجه رس��یدن طرح های 
توس��عه فولادی در اس��تان های کرمان و یزد است 
و چ��ون ذوب آهن معدنی در تملک خود نداش��ته 
نتوانس��ته در این رقابت دست برتر را داشته باشد و 
برای رفع این مشکل باید معدنی برای شرکت تهیه 
ش��ود که این مش��کل را در روز حضور وزیر صنعت، 

معدن و تجارت در اصفهان پیگیری خواهیم کرد.

بارگیری محموله صادراتی 
سیمان از قشم به سومالی

دومین محموله صادراتی از اس��کله کاوه قشم به 
مقصد سومالی در حال بارگیری است.

 ب��ه گزارش باش��گاه خبرنگاران ج��وان ، هرمز 
امیری، مدیر توس��عه تجارت س��ازمان منطقه آزاد 
قشم عنوان کرد: دومین محموله صادراتی سیمان 
ب��ا وزن ۵هزار و ۲۰۰تن از اس��کله کاوه قش��م به 
مقصد کش��ور س��ومالی در حال بارگیری است. او 
در ادامه تصریح کرد: براساس پیش بینی ها مراحل 
بارگی��ری برای صادرات محصول س��یمان تا آخر 

شهریور ادامه دارد. 
مدیر توس��عه تجارت س��ازمان منطقه آزاد قشم 
گفت: کش��تی pink rose س��یمان جزیره قشم 
را به مقصد اس��کله KISMAYO کشور سومالی 
بارگیری می کند. سیمان جزیره قشم به ۱۳ کشور 
آس��یایی و افریقایی ازجمله عراق، امارات، کویت، 
مصر، تاجیکستان، ترکمنستان، عربستان، عمان، 

سریلانکا، هند و پاکستان صادر می شود.

اجرای بد با مصالح مرغوب
کیفیت ساختمان ها با ورود به عرصه صنعتی سازی کاهش یافت

یک کارش��ناس صنعت س��یمان با گلایه از اینکه هنوز 
پایانه ه��ای صادراتی برای س��یمان وجود ن��دارد، گفت: 
متاس��فانه تحرکی در بازار اتفاق نیفت��اده و تولیدکننده 
مجب��ور اس��ت محص��ول خ��ود را ارزان ت��ر در بازارهای 
 صادرات��ی فروخت��ه و حتی حجم تولید خ��ود را کاهش

 دهد.
به گزارش تس��نیم، علی محمد بدُ، با اش��اره به اینکه 
مصرف سیمان در کشور تابع پویایی دو بخش پروژه های 

عمرانی و ساخت وس��از است، اظهار کرد: درحال حاضر با 
تم��ام صحبت ها درباره رونق ای��ن دو بخش، هنوز اقدام 
موثری انجام نش��ده و صنعت س��یمان همچنان با مازاد 

تولید روبه رو است.
این کارش��ناس صنعت س��یمان با بیان اینکه ظرفیت 
تولید سیمان در کشور ۸۵میلیون تن است، افزود: با این 
 وجود میزان تولید واحدهای سیمانی کشور ۶۳ میلیون تن

 است. 

وی افزود: البته واحده��ای تولیدی به دلیل رکود بازار 
با مازاد ۲۰میلیون تنی س��یمان روبه رو هستند که برای 

صادرات آنها هم مشکل دارند.
این کارش��ناس صنعت س��یمان با گلایه از اینکه هنوز 
پایانه ه��ای صادراتی برای س��یمان وجود ن��دارد، گفت: 
همین موض��وع عاملی ش��ده تا تجهی��زات صادراتی در 
کشور به کار گرفته نش��ود و تولیدکنندگان به سختی و 
 زحمت آن هم در شرایط تحریم محصولات خود را صادر 

کنن��د. وی در ادامه اضافه ک��رد: وزارت صنعت، معدن و 
تجارت قول داده بود مصرف س��یمان در کش��ور را رونق 
دهد تا واحدها با حجم بالای مازاد تولید روبه رو نباشند. 
این کارش��ناس صنعت س��یمان خاطرنش��ان کرد: اما 
متاس��فانه تحرکی در بازار اتفاق نیفت��اده و تولیدکننده 
مجب��ور اس��ت محصول خ��ود را در بازاره��ای صادراتی 
 ارزان ت��ر فروخت��ه و حتی حج��م تولید خ��ود را کاهش 

دهد.

وعده های سیمانی دولت عملی نشد
 فروش محصول ارزان قیمت به خارجی ها

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

رئیس کمیسیون عمران شورای شهراصفهان: صنعتی 
شدن و تولید بیش از حد ساختمان ها در کشور باعث شد 

ما به کیفیت ساختمان ها توجه نکنیم

 گروه معدن: 
صنعت س��اختمان ام��روز به عن��وان یکی از 
مهم ترین صنایع جهان موردمتوجه است. البته 
در صنعت ساختمان س��ازی آنچ��ه باید بیش از 
پی��ش موردتوجه قرار گی��رد، کیفیت و اجرای 
مناسب آن اس��ت تا بتوان این صنعت را هرچه 
بیشتر به سمت کیفی سازی و ایمنی پیش برد. 

بی توجهی به کیفی  سازی �
رئیس کمیسیون عمران، معماری و شهرسازی 
شورای اس��لامی ش��هر اصفهان گفت: صنعتی 
ش��دن و تولی��د بی��ش از حد س��اختمان ها در 
 کشور باعث شد ما به کیفیت ساختمان ها توجه 

نکنیم.
به گزارش ایسنا، شیرین طغیانی در نخستین 
نمایشگاه رونق تولید ملی و همچنین نخستین 
نمایش��گاه پوش��ش های س��اختمانی در جمع 
خبرن��گاران اظه��ار کرد: از زمان��ی که معماری 
و ساختمان س��ازی ب��ه صنعت تبدیل ش��د، در 
یکی از مهم ترین و بدترین اتفاق ها ش��اهد نزول 

کیفیت ساختمان ها بودیم.
وی با بیان اینکه از س��پیده دم تاریخ تاکنون 
مهم تری��ن  از  یک��ی  شهرس��ازی  و  معم��اری 
معیارهای تمدن ساز در سراسر جهان بوده است، 
افزود: به طور مس��لم این نقش بی بدیل صنعت 
ساختمان می تواند ما را به این موضوع رهنمود 
کن��د که توجه به کیفیت صنعت س��اختمان از 
اهمیت بالایی برخوردار است.  رئیس کمیسیون 
عمران، معماری و شهرس��ازی شورای اسلامی 
شهر اصفهان ادامه داد: صنعت ساختمان امروز 

به عنوان یک��ی از مهم ترین صنایع جهان مورد 
متوجه اس��ت و البته ش��اید در سایر صنعت ها 
تولید اقتصادی و نتیجه آن مورد توجه اس��ت، 
اما به نظر می رسد یکی از مهم ترین شاخص های 
صنعت س��اختمان، تمدن سازی اس��ت.  وی با 
بیان اینکه پوش��ش ساختمانی و تاثیر آن علاوه 
بر کیفی س��ازی س��اختمان می تواند در سیما و 
منظر شهر موثر باش��د، گفت: برپایی نمایشگاه 
پوشش های ساختمانی می تواند در این راه قدم 
موثری ب��ردارد و با ایجاد فضا برای آش��نایی با 
پوشش های متنوع ساختمانی و به ویژه توجه به 
پوشش های متناسب با فضای فرهنگی، اقلیمی 
و کالب��دی ش��هرها، کیفیت فضای ش��هری را 

افزایش دهد.
طغیان��ی تصری��ح ک��رد: در این نمایش��گاه 
می توانی��م با ان��واع تولیدات داخل��ی در عرصه 
ساختمان س��ازی و همچنین با صنایع جدیدی 
که در این مبحث ایجاد ش��ده، آشنا شویم و با 
رویکردهای جدید و اس��تفاده  درست و به موقع 
از آنها بتوانیم فضای ش��هری و س��اختمان های 

باکیفیت را ایجاد کنیم.
وی با بیان اینکه این نمایش��گاه  بستری برای 
رونق صنعت ساختمان با وجود همه مشکلات و 

رکود است، ابراز امیدواری کرد که در سال های 
آینده با کیفیت بیش��تر و با شرایط بهتر شاهد 
برگ��زاری ای��ن نمایش��گاه در عرص��ه صنعت 

ساختمان باشیم.
ارتقای کیفیت ساخت وساز �

یک��ی از موضوع های��ی که س��بب می ش��ود 
صنعت ساختمان سازی کشور کیفیت خود را از 
دس��ت بدهد، استفاده و اجرای نامناسب مصالح 
ساختمانی اس��ت. در این باره عضو هیات علمی 
گروه عمران دانش��گاه صنعتی نوش��یروانی بابل 
عنوان کرد: مصالحی که در کش��ور وجود دارد 
استاندارد هس��تند و در مقایسه با سایر مناطق 
جهان، کیفیت آن مش��کلی ندارد اما متاسفانه 
ش��واهد نشان می دهد که مصالح ساختمانی در 

ساخت وساز خوب ساخته نمی شود.
 حس��ین یوس��ف پور با بیان اینک��ه کیفیت 
بتن ه��ای امروزی پایین نیس��ت، اظه��ار کرد: 
کیفی��ت مصالح��ی که ۵۰ یا ۱۰۰ س��ال پیش 
اجرا می شد، پایین تر از امروز نبوده اما نیازهای 
ما رش��د پیدا کرده اس��ت، یعنی انتظاری که از 
س��اختمان های مان داریم در یک ابعاد یا فضای 

کمتری ساخته می شود. 
  وی با اش��اره به اینکه دانش هر روز توس��عه 

پیدا می کند و امروز س��اختمان هایی که ساخته 
می ش��وند شاید س��ال های آینده مشخص شود 
که در برابر زلزله ایمن هس��تند یا خیر، تصریح 
کرد: زلزله علم جدیدی اس��ت، بر همین اساس 
س��ازه های ام��روزی نس��بت به س��ازه های ۳۰ 
 س��ال پیش ۱۰۰درصد در براب��ر زلزله ایمن تر 

شده اند.
 عضو هی��ات علمی گ��روه عمران دانش��گاه 
صنعت��ی نوش��یروانی باب��ل خاطرنش��ان کرد: 
مش��کلات اصلی م��ا تمایل نداش��تن به حفظ 
چیزی اس��ت که س��اخته ش��ده، به طور نمونه 
می گوییم فلان س��ازه را بکوبیم و سازه جدیدی 
بس��ازیم.  یوس��ف پور گفت: اس��تاندارد جهانی 
س��ازه ها بس��تگی به دید تولیدکنن��دگان مواد 
اولیه دارد؛ مواد اولیه ای که در پایه س��اختمان 
 به کار می رود یا مورداس��تفاده کارب��ران نهایی

 است.
وی در ادامه افزود: به طور نمونه بتن ترکیبی از 
سیمان، سنگدانه، شن و ماسه و آب و همچنین 
مواد افزودنی اس��ت که بت��ن را روان می کند و 
همه اینها در س��طح کش��ور از اس��تانداردهای 

خاصی برخوردارند. 
 عضو هی��ات علمی گ��روه عمران دانش��گاه 
صنعت��ی نوش��یروانی باب��ل یادآور ش��د: دانش 
ترکیب بتن س��ال ها در دانشکده های مهندسی 
عمران تدریس می ش��ود اما موفقیت آمیز نبوده 
اس��ت، یعنی کنترل کیفیت لازم وجود ندارد و 
افرادی که س��ال ها در این حیطه فعالیت دارند 
متاس��فانه ملزوماتی را در این امر رعایت نکرده 

و نهادهای��ی که در ساخت وس��از نظارت دارند، 
ضعیف عمل می کنند.

 یوس��ف پور با اش��اره به اینکه مرس��وم ترین 
س��ازه ها از نظر اقتصادی و استحکام در ساخت 
ساختمان های جدید به صورت سنتی در کشور، 
س��ازه های فولادی و بتنی اس��ت، تصریح کرد: 
درحال حاضر با توجه به ش��رایط اقتصادی ایران 
س��ازه های بتنی ارزان تر از س��ازه های فولادی 
اس��ت اما در امریکا، سازه های بتنی، گران ترین 
س��ازه ها به ش��مار می رود و به ط��ور معمول در 
ساخت وس��ازها ب��ه عل��ت جنگل ه��ای انبوه از 
س��ازه های چوبی به عن��وان ارزان ترین س��ازه 

استفاده می کنند.
 وی بیان کرد: خوشبختانه در کشور از فولاد و 
بتن می توان ساختمان های بسیار ایمن ساخت، 
به شرطی که در ساخت وساز یعنی در طراحی و 

اتصال آن مسلط بوده و دقت کافی شود.
 عضو هی��ات علمی گ��روه عمران دانش��گاه 
صنعتی نوشیروانی بابل گفت: در کشور کیفیت 
بتن، مس��ئله مهمی به ش��مار می رود. البته در 
ساختمان اس��کلت فولادی، باید در جوشکاری 

آن دقت کافی شود.
 یوس��ف پور خاطرنش��ان کرد: راه��کار ما در 
سازمان نظام مهندسی، دوره های آموزش برای 
تولیدکنندگان ساختمان است و در پایان دوره، 
این سازمان گواهینامه خاصی را در اختیارشان 
ق��رار می دهد تا در ساخت وس��از دقت کافی را 
داش��ته باشند و با افرادی که اصول ساخت وساز 

را رعایت نکنند، برخورد جدی می شود.

جدول نرخ جدید سیمان 
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یادداشت

خبر

در یک پروژه پژوهشی که با همکاری پژوهشگران دانشگاه 
ش��هید اش��رفی اصفهانی و صنعت فولاد انجام ش��د، مشکل 
جلبک )س��یانوباکتری ها( پس��اب کارخانه فولاد سبا برطرف 

شد.
به گزارش ایس��نا، مجری این طرح اظهار کرد: طرح جلبک 
پس��اب کارخانه فولاد سبا در تابستان س��ال جاری از سوی 
فولاد س��با به دانش��گاه مطرح ش��د. آزمایش های گوناگونی 
ازس��وی گروه پژوهشی دانش��گاه انجام و نتیجه اضافه شدن 
ماده ضدجلبک به حجم بس��یار پساب در آزمایشگاه کارخانه 

فولاد سبا رضایت بخش اعلام شد.
مری��م میرباقری اف��زود: در این پ��روژه م��واد و ترکیبات 
گوناگونی مورد بررس��ی ق��رار گرفت و در نهای��ت یک ماده 
ترکیبی پیش��نهاد شد که مش��کلات محیط زیستی نداشته و 

بر سیس��تم ها نیز تاثیر منفی نخواهد داش��ت. این ماده ضد 
جلب��ک در نمونه آزمایش��ی ۲۰۰مترمکعبی آزمایش و باعث 
حذف جلبک ها بعد از یک س��اعت و رس��وب بعد از یک شب 
شد. همچنین کاهش کدری آب تا ۴درجه بعد از اضافه کردن 
ماده ضدجلبک حاصل شد که این مسئله کاهش هزینه های 

تصفیه آب را در پی دارد.
مجری ط��رح جلبک پس��اب کارخانه فولاد س��با، با بیان 
اینکه برگشت آب برای صنایع به ویژه صنایع فولاد از اهمیت 
ویژه ای برخوردار اس��ت، تصریح کرد: نگه��داری آب در یک 
بس��تر دریاچ��ه باعث افزایش زم��ان مان��د آب، ایجاد پدیده 
لایه بندی و مغذی شدن آب در مخزن می شود، این پدیده ها 
باعث می شود آب خروجی از مخزن کیفیت پایین تری نسبت 
به آب ورودی داش��ته باشد و درحقیقت باعث تغییر کیفیت 

آب مخزن شود. یکی از مشکلات آب در دریاچه صنعت فولاد 
که در فصل گرم با آن روبه رو می شوند، ظهور جلبک سبز آبی 

یا همان سیانوباکتری هاست.
این پژوهشگر درباره مضرات وجود جلبک سبز آبی تصریح 
کرد: جلبک های س��بز آبی با بیش از ۳میلیون سال پیشینه 
از قدیمی ترین موجودات کره زمین هس��تند که س��الانه در 
آب های ش��ور و ش��یرین باعث ایجاد بلوم می ش��وند. یکی از 
مهم ترین مشکلاتی که سیانوباکتری ها در صنعت فولاد ایجاد 
می کنند، گرفتگی شدید فیلترهای تصفیه ای است که منجر 
به تعویض روزانه این فیلترها می شود. از طرف دیگر متصاعد 
شدن مواد فراری که به وسیله سیانوباکتری ها تولید می شود، 

می تواند بر سلامت کارکنان اثرات نامطلوبی داشته باشد.
وی اظهار کرد: تغییرات شدید دما، چگالی و املاح محلول 

در عمق مخزن، کم شدن غلظت اکسیژن محلول، طعم و بوی 
نامطبوع آب و تغییرات فصلی از پیامدهای ایجاد لایه هایی از 

جلبک در آب است.
میرباقری افزود: روش های شیمیایی و بیولوژیکی در جهت 
پیش��گیری و حذف این جلبک ها وجود دارد که باعث از بین 
بردن یا لخته س��ازی س��یانوباکتری ها و درنتیجه رسوب آنها 

می شود.
در نتیجه این پژوهش مش��کل انس��داد فیلتره��ا و به ویژه 
ممبران های سیس��تم اسمز معکوس متاثر از حضور جلبک ها 
برطرف و باعث کاهش هزینه های قابل توجهی در صنعت فولاد 
می شود. در این پروژه مواد و ترکیبات گوناگونی مورد بررسی 
قرار گرفت. وی از پیگیری چند پروژه پژوهشی همکاری دیگر 

بین فولاد سبا و دانشگاه شهید اشرفی اصفهانی خبر داد.

کنترل جلبک پساب کارخانه فولاد سبا

 صنعت، چشم به راه 
یاری بانک ها

بیشتر واحدهای تولیدی صنایع معدنی کشور 
با کمبود نقدینگی برای تهیه مواد اولیه یا بعضی 
از آنها با مش��کلات پیش بینی نش��ده ای روبه رو 
هس��تند. برخی طرح های توسعه ای نیز به دلیل 
مش��کل نقدینگی راهی به جای��ی نمی برند. این 
درحالی است که بانک ها برای حمایت از صنعت 
کش��ور نقش مهم��ی را برعهده دارن��د؛ چراکه 
بانک ها با توجه به نقدینگی که در اختیار دارند، 
پشتوانه مالی بس��یار خوبی برای بقای صنعت و 
معادن کشور به ش��مار می روند. اما موضوع آنکه 
بانک ها برای رونق تولید، تسهیلات قابل توجهی 
پرداخت نمی کنن��د یا اگر هم تس��هیلاتی ارائه 
 می دهند، تولیدکننده را با موانع بسیاری روبه رو 
می کنن��د. ای��ن در حالی اس��ت که ب��ا توجه به 
بانک محور بودن اقتصاد کش��ور، در هر موقعیتی 
ک��ه بح��ث حمای��ت از تولید یا صنع��ت مطرح 
می ش��ود، نقش بانک ها در ای��ن حرکت حیاتی 

موردپرسش قرار می گیرد.
بانک ه��ا به طور کلی در ۴ ح��وزه می توانند به 
بخش صنعت کمک کنند؛   بروزرسانی و ارتقای 
فناوری، حمایت از صادرات محصولات تولیدی، 
حمای��ت از طرح ه��ای توس��عه ای و کم��ک به 
بازاریاب��ی محصولات و حمایت مالی از مهم ترین 
نقش هایی اس��ت که از نظر تئوری��ک، نهادهای 
مالی در زمینه  حمایت از تولید می توانند برعهده 

گیرند. 
مهم ترین نقش بانک ها در قبال تولید و به طور 
کلی بخ��ش صنعت، فراهم کردن تس��هیلات و 
همچنین در اختی��ار قرار دادن اطلاعات صحیح 

برای دریافت نحوه تسهیلات است. 

سرمایه گذاری 
۲۶۵میلیون یورویی برای 

فاز دوم فولاد سبزوار
نماینده مردم سبزوار، جغتای، جوین و خوشاب 
در مجل��س ش��ورای اس��لامی از س��رمایه گذاری 
۲۶۵میلی��ون یوروی��ی ب��رای راه ان��دازی فاز دوم 
کارخان��ه ف��ولاد س��بزوار خب��ر داد. ب��ه گزارش 
ایلن��ا، حس��ین مقص��ودی از راه ان��دازی فاز دوم 
کارخانه فولاد س��بزوار خبر داد و گفت: س��اخت 
کارخان��ه فولاد س��بزوار از حدود ۱۰ س��ال پیش 
با مش��ارکت ۸۵ درصدی بخ��ش خصوصی و ۱۵ 
درص��دی ایمیدور کلید خ��ورد. وی افزود: پس از 
پیگیری ها و س��رمایه گذاری ۷۵۰ میلیارد تومانی 
بخش خصوصی فاز نخست کارخانه فولاد سبزوار 
ب��ه بهره ب��رداری رس��ید و در هم��ان زمان بخش 
خصوص��ی با فاینانس چینی ب��رای راه اندازی فاز 
دوم ای��ن مجموع��ه به منظ��ور تولی��د ورق فولاد 
ب��ا س��رمایه گذاری ۲۶۰ میلی��ون یوروی��ی اعلام 
آمادگ��ی ک��رد. درحال حاضر در فاز نخس��ت این 
مجموع��ه حدود ۷۰۰ کارگر به صورت مس��تقیم 
و ۴۰۰نف��ر نیز غیرمس��تقیم مش��غول هس��تند، 
در واق��ع ای��ن مجموع��ه نمونه بارز پیاده س��ازی 
اقتصاد مقاومتی و تحقق ش��عار رونق تولید است. 
نماینده مردم س��بزوار، جغتای، جوین و خوشاب 
در مجلس ش��ورای اس��لامی اظهار ک��رد: اگرچه 
۳س��ال پیش در ش��ورای اقتص��اد، تولید ورق در 
کارخانه فولاد سبزوار به تصویب رسید اما به دلیل 
محدودیت  های تحریمی و شرایط اقلیمی منطقه 
مقرر ش��د به ج��ای تولی��د ورق در این مجموعه 
ش��مش تولید ش��ود.  مقصودی ضمن تش��کر از 
معاون اول رئیس جمهوری، اس��تاندار خراس��ان 
رض��وی، وزیر صنعت، معدن و تج��ارت و اعضای 
ش��ورای اقتصاد ادامه داد: اگرچه ش��ورای اقتصاد 
اج��ازه تبدیل ورق به ش��مش را در کارخانه فولاد 
س��بزوار صادر نمی کرد اما با پیگیری های بس��یار 
درنهایت ۱۲ ش��هریور در نشس��ت شورای اقتصاد 
تبدیل ورق به ش��مش تصویب و مقرر ش��د بخش 
خصوصی با س��رمایه گذاری ۲۶۵میلیون یورویی- 
ح��دود ۴هزار میلیارد تومانی- اقدامات لازم برای 

راه اندازی فاز دوم این مجموعه را آغار کند.

سارا اصغری
روزنامه نگار

مدیرعامل ذوب آهن عنوان کرد: باید بپذیریم در کش��ورمان 
وابس��ته به ش��رایط اخیر تمام عوامل براس��اس اس��تانداردها 
پی��ش نمی رود ک��ه ذوب آهن برای تمام اقدام��ات زیر ذره بین 
اس��تاندارد باشد و تمام ش��اخص های بهره وری را رعایت کند. 
اینکه نظر برخی تعدیل نیرو در مجموعه ما اس��ت به طورکامل 
نادرس��ت اس��ت؛ چراکه با همین تعداد کارکن��ان هم هنوز به 
میزان ظرفیت، تولید نمی کنیم و اگر مواد اولیه به میزان کافی 
داشته باشیم بسیاری از مشکلات مان رفع خواهد شد. اگر معیار 
اس��تاندارد است، پرس��ش ما این خواهد بود که تمامی معادن 

به اس��تانداردها توجه می کنند؟ اگر ش��اخص بهره وری مدنظر 
ماست؛ معدنکاران مطابق با آن پیش می روند؟ و اینکه سرمایه 
کسب ش��ده از بهره ب��رداری را به توس��عه اختص��اص داده اند؟ 
پرسش واضح اس��ت؛ شرایط کنونی نشان می دهد که این طور 
نبوده اس��ت. به گزارش معدن نامه، منصور یزدی زاده افزود: در 
ش��رایطی از موع��د دقیق برای پرداخت س��خن می گویند که 
حق��وق دولت��ی و بهره مالکانه خود را نی��ز پرداخت نمی کنند. 
هرچن��د ذوب آهن در هیچ زمانی حق��ی از معدنکاران نخورده 
اس��ت، پس وپیش شدن پرداخت ها، ادبیات آشنایی در صنعت 

است و برای تمام مجموعه ها پیش می آید. وی خاطرنشان کرد: 
اگر بناست به اعداد و ارقام رجوع کنیم بهتر است بپرسیم رشد 
نرخ س��نگ آهن چقدر بوده و رش��د نرخ محصول فولاد چقدر 
اس��ت که این موضوع پاسخ بسیاری از پرسش ها خواهد بود  و 
اینکه محصول ما اس��ت که در بورس کنترل نرخ دارد و س��عی 
در پایین نگه داش��تن آن می ش��ود. در تمام این فشارها باز هم 
ذوب آهن کارنامه درخش��انی دارد، ما ریل ملی تولید می کنیم؛ 
محصولی که تا چندی پیش به کش��ور وارد می ش��د. در نهایت 
انتظار ما عجیب نیست فقط می خواهیم مانع تولید نباشند که 

اصلی تری��ن مانع کمبود مواد اولیه اس��ت. ذوب آهن که زمانی 
پایه گذار معادن کشور بوده چرا نباید معدنی برای تامین داشته 
باشد. تمام معادن ایران در گذشته در اختیار ذوب آهن اصفهان 
بود اما از زمانی که واگذاری ها انجام ش��د، متاسفانه ناهمگونی 
رخ داد و مشکلات فراوانی برای ذوب آهن ایجاد شد. مدیرعامل 
ذوب آهن تاکید کرد: برای ما اشتغالزایی انجام شده در ذوب آهن 
یک افتخار است. ۱۴ هزار نفر در ذوب آهن مشغول کار هستند 
و ۱۷ هزار نفر در معادن زغال سنگ به واسطه حضور ذوب آهن 

فعالیت می کنند و این افتخاری برای ماست.

اصلی ترین مشکل ذوب آهن کمبود مواد اولیه است 
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سیدرضا شهرستانی: بانک ها به تازگی وثیقه هایی غیر از  
واحد صنعتی در قبال تسهیلات می خواهند و واحد صنعتی 

را چندان به عنوان وثیقه قبول ندارند

 سارا اصغری: 
در ش��رایط کنونی که بخش های توس��عه ای 
بیش��تر واحدهای فولادی با مش��کل نقدینگی 
روبه رو ش��ده اند، تس��هیلات بانک های داخلی 
بس��یار  س��خت  ش��رایط  ای��ن  در  می توان��د 
کمک کنن��ده باش��د. ام��ا به نظر می رس��د که 
ارتب��اط دوس��ویه و پرثم��ری بی��ن بانک ها و 
واحده��ای صنعتی و ف��ولادی در س��ال های 

گذشته شکل نگرفته باشد. 
اقدام�بانک�ها�در�کمک�به�صنعت��

شهرس��تانی،  س��یدرضا 
انجمن  هیات مدیره  عضو 
ف��ولاد  تولیدکنن��دگان 
ای��ران در گفت وگ��و ب��ا 
روزگار معدن اظهار کرد: 
ن��ا به دنب��ال تحریم های 
امری��کا و افزایش نرخ دلار و کاهش  ارزش پول 
مل��ی روی، بانک ها چن��دان تمایل ندارند پول 

خود را در اختیار صنعت قرار دهند. 
به وی��ژه با کاه��ش ارزش پول مل��ی، بهره های 
بانکی از نظر بانک ها چندان توجیه ندارد. البته 
ممکن است، با بهره های ۲۰درصدی تسهیلاتی 
برای صنعت درنظر بگیرند، اما در عمل بندها و 
تبصره هایی که به آن اضافه می شود، بهره ها را 

به بالای ۳۰درصد می رساند.
شهرستانی در ادامه با اش��اره به وثیقه هایی 
که بانک ها برای تسهیلات خود اعلام می کنند، 
عنوان کرد: بانک ها به تازگی وثیقه هایی غیر از  
واحد صنعتی در قبال تس��هیلات می خواهند و 
واحد صنعت��ی را چندان به عنوان وثیقه قبول 
ندارن��د. برای نمون��ه واحدهای مس��کونی در 
کلانشهرها را بیشتر قبول دارند و این موضوع، 

مش��کلاتی را ب��رای واحدهای صنعت��ی ایجاد 
می کند که این واحدها برای تامین وثیقه های 
خ��ود اقدام ب��ه خرید واحدهای مس��کونی در 
ش��هرهای ب��زرگ می کنن��د. از آنج��ا که این 
واحدهای صنعتی دارای س��هامدارانی هستند، 
خرید واحدهای مس��کونی برای آنها مشکلاتی 
ایجاد می کند. این معضلی اس��ت که مشابه آن 

در جهان وجود ندارد. 
وی ب��ا بیان اینکه برخ��ی بانک ها اقدام هایی 
ب��رای واحدهای صنعتی درنظ��ر دارند، گفت: 
بانک صادرات ال س��ی  داخل��ی راه اندازی کرده 
بود. البته این ال س��ی برای شرکت های دولتی 
قابل  اس��تفاده ب��ود و ش��رکت های خصوص��ی 

چندان بهره ای از آن نداشتند.
عض��و هیات مدی��ره انجم��ن تولیدکنندگان 
فولاد ایران در ادامه یادآور شد: البته به تازگی 
بان��ک صادرات اعلام آمادگ��ی کرده که حاضر 
اس��ت برای بخش خصوص��ی و دولتی پس از 
اعتبارسنجی و تعیین سقف و با تعهد شرکت، 
در بلندمدت با بهره ۲۱درصد تس��هیلات ارائه 

کند. 
در این طرح شرکت ها می توانند ال سی خود 
را به بالادست ش��ان با هزینه ۴ درصدی انتقال 
بدهند، هر اندازه این ال س��ی ب��ه بالاتر انتقال 
داده ش��ود، برای بانک ها باس��ود همراه خواهد 
بود. البته این طرحی است که به تازگی مطرح 

ش��ده و در عم��ل هن��وز اجرایی نش��ده و اگر 
اجرایی شود، اقدام خوبی است.

شهرس��تانی عنوان کرد: قیمت ها در دو سال 
گذش��ته افزایش یافته، نقدینگی نیز با مشکل 
روبه رو ش��ده است؛ هزینه ها نسبت به ۱.۵سال 
گذش��ته ۳ برابر شده و اگر بنگاه های اقتصادی 
خ��وب کار کنن��د، ۳۰درصد ای��ن هزینه ها را 
می توانن��د جبران کنن��د و اگر ۲۰درصد آن را 
س��هامدار بدهد، ۵۰درصد آن باق��ی می ماند. 
بانک ها نیز در این راستا می توانند به واحدهای 

تولیدی کمک کنند.
 ای��ن روزه��ا برخ��ی ش��رکت ها در معرض 
ورشکس��تگی ق��رار دارند، بنابرای��ن دولت هم 
عن��وان می کند که برخی معوقه ها ش��رکت به 
بانک ها را می بخش��د، اما در عمل اتفاقی روی 

نداده است. 
مشارکت�بانک�ها�می�تواند�راهگشا���

باشد
ارب��اب زاده، مدیرعامل  همچنی��ن محم��ود 
مجتمع فولاد سپیددشت درباره کمک بانک ها 
به طرح های توس��عه ای واحده��ای فولادی در 
گفت وگو ب��ا روزگار معدن اظهار کرد: وضعیت 
اقتصادی به اندازه ای بد شده است که فاز دوم 
توس��عه فولاد سپیددشت براساس برنامه پیش 

نمی رود. 
پول فاینانس نیز به موقع نمی رسد و مشکل 

نقل و انتقال پول داریم.
 البت��ه قرار بود برای فاز دوم سپیددش��ت از 
صندوق توسعه ای وام بگیریم، اما به درخواست 
فولاد سپیددشت پاسخی داده نشده است. در 
کل بانک ها تمایلی به ارائه تسهیلات به صنعت 

ندارند. 
ارباب زاده در پاس��خ به 
ک��ه  پرس��ش  ای��ن 
بانک های داخلی تا چه 
ان��دازه ق��ادر کمک به 
ف��ولادی  واحده��ای 
هس��تند، عن��وان کرد: 
بانک های داخلی کم��ک چندانی به واحدهای 
صنعتی نمی کنن��د. بنابراین واحدهای فولادی 
برای طرح های توس��عه ای به وس��یله فاینانس 
اق��دام می کنند که به دلیل تحریم ها هم اکنون 

با مشکل روبه رو شده است. 
وی در ادامه با اش��اره به پیش��نهاد همکاری 
بانک ه��ا ب��ا واحده��ای صنعت��ی و ف��ولادی 
عن��وان ک��رد: اگر بانک ه��ای داخل��ی بتوانند 
پروژه ه��ای صنعت��ی را به صورت مش��ترک با 
واحدهای صنعتی پی��ش ببرند، می توانند پس 
از بهره ب��رداری و تولید محص��ول پول خود را 

بردارند.
بخ�ش��� و� مرک�زی� بان�ک� رواب�ط�

خصوصی�
فولاد در ایران صنعت��ی به طور عمده دولتی 
ب��وده و بیش��تر تولیدات آن متعل��ق به بخش 
دولتی اس��ت. همچنین سهم بخش خصوصی 
در آن ناچی��ز اس��ت، از ای��ن رو ارتب��اط بانک 

مرکزی با فولادسازان کمرنگ است.
ب��ه گ��زارش چی��لان، ذهی��ب س��رافرازان، 

مدیرعام��ل ی��ک واحد ن��وردی اظه��ار کرد: 
راهکاری که در س��ال های گذش��ته در زمینه 
صادرات در کش��ور اندیش��یده ش��ده، باید از 
س��وی صرافی ها و بانک مرکزی طراحی شود، 
درحالی ک��ه ای��ن س��ازکار تاکنون به درس��تی 

طراحی و تدوین نشده است.
وی گفت: نبود سازکار مالی صحیح از سوی 
بانک مرکزی و صرافی ها نش��ات گرفته از نبود 
تعامل درس��ت با بخش خصوصی به ویژه فولاد 

است. 
ف��ولاد در ایران ی��ک صنعت به ط��ور عمده 
دولتی و بیش��تر تولی��دات آن متعلق به بخش 
دولت��ی بوده و س��هم بخ��ش خصوصی در آن 
ناچیز اس��ت، از این رو ارتب��اط بانک مرکزی با 

فولادسازان کمرنگ است.
س��رافرازان خاطرنش��ان کرد: ش��رکت های 
ب��زرگ فولادی کش��ور تهاتره��ای بزرگی نیز 
از نظ��ر واردات م��واد اولیه و اق��لام موردنیاز 
تولی��د دارند و ازاین رو آس��ان تر ق��ادر به طی 
مس��یر ص��ادرات و بازگرداندن ارز به واس��طه 
تهات��ر هس��تند، درحالی ک��ه این ب��ه معنای 
 ارزب��ری اس��ت و یک اش��تباه بزرگ به ش��مار

 می رود.
وی اف��زود: این درحالی اس��ت ک��ه چنانچه 
بخواهیم تولی��د ناخالص داخل��ی )GDP( را 
افزای��ش دهیم تا ب��رای هم��ه تولیدکنندگان 
به ویژه بخش خصوصی در شرایط تحریم پرثمر 
باشد، باید سازکار مالی با کمک تولیدکنندگان 
داخل��ی به گونه ای چیده ش��ود که ش��رکت ها 
به ویژه ش��رکت هایی ک��ه فعالی��ت بین المللی 
 دارن��د، بتوانند فرآین��د مالی خ��ود را کنترل

 کنند. 

بانک ها تمایل ندارند پول  در اختیار صنعت قرار دهند 
نقدینگی،�غولی�بر�سر�راه�واحدهای�فولادی�
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خبر

اخبار کوتاه 

برنامه امریکا و استرالیا 
برای به چالش کشیدن 

فلزات نادر چین
اس��ترالیا و ایالات متح��ده در نظ��ر دارند در 
دیدار نخست وزیر استرالیا از واشنگتن در چند 
روز آینده، برنامه جدید همکاری مشترک خود 

برای افزایش تولید فلزات نادر را اعلام کنند. 
به گ��زارش مهر به نقل از اس��پوتنیک، یک 
مق��ام ارش��د دول��ت ترام��پ گفت: اس��ترالیا 
دی��دار  در  دارن��د  نظ��ر  در  ایالات متح��ده  و 
نخست وزیر اس��کات موریسون از واشنگتن در 
هفت��ه آینده، برنامه جدید همکاری مش��ترک 
خود ب��رای افزایش تولید فل��زات نادر را اعلام 

کنند. 
ای��ن خبر ۲روز پس از آن منتش��ر ش��د که 
دولت اس��ترالیا در گزارش��ی جدید اعلام کرد 
۱۵پ��روژه تولی��د فل��زات نادر و م��واد معدنی 
حیات��ی را با ایالات متحده توس��عه خواهد داد 
تا بتواند ب��ا حاکمیت چین بر بازار جهانی آنها 

مقابله کند. 
گف��ت:  امریکای��ی  بلندپای��ه  مق��ام  ای��ن 
ایالات متحده و اس��ترالیا درباره تضمین تامین 
فلزات نادر و مواد معدنی ضروری خود نگرانی  
مش��ترکی دارند. ما می خواهیم عرضه جهانی 
فلزات نادر، پایدار و امن باش��د. این یک نتیجه 

مهم خواهد بود.

 به گزارش متال اکس��پِرت، نرخ سنگ آهن 
واردات��ی در چی��ن ب��از ه��م کاه��ش یافته و 
ب��ه افزای��ش خریده��ا کمک کرده اس��ت، در 
حال��ی که موجودی س��نگ آهن فولادس��ازان 
چین��ی نیز بالاس��ت. آخرین نرخ س��نگ آهن 
خل��وص ۶۲درص��د اس��ترالیا ۹۶دلار ه��ر تن 
خش��ک س��ی اف آر ثب��ت ش��د که ی��ک دلار 
اف��ت داش��ته و قرارداد س��واپ ژانوی��ه )دی-
 بهم��ن( نی��ز کمتر از ی��ک دلار افت داش��ته

 است. 
کاه��ش قیمت ه��ای پیش��نهادی و افزایش 
خوش��بینی نس��بت به آینده کوتاه مدت بازار، 
فولادس��ازان چین��ی را تش��ویق ک��رد خرید 
بیش��تری انجام دهن��د، به ط��وری که حجم 
معاملات بازار نقدی سنگ آهن چین از ۸۰هزار 
تن روز دوشنبه ۱۶س��پتامبر )۲۵شهریور( به 

۴۱۰هزار تن در روز سه شنبه رسید.
 به گ��زارش پلت��س، محدودی��ت خریدها 
در ب��ازار قراضه ترکی��ه، قیمت ه��ای وارداتی 
را در ثبات نس��بی نگه داش��ته اس��ت. آخرین 
ش��اخص ن��رخ موسس��ه پلاتس ب��رای قراضه 
س��نگین کلاس ۱ و ۲ خل��وص ۲۰-۸۰حدود 
۲۳۴.۵۰دلار هر تن س��ی اف آر شنیده شد که 
فقط ۲۵سنت افت داش��ت و بیشتر خریداران 
و همچنی��ن فروش��نده ها تمای��ل ب��ه معامله 
 ندارند چون ب��ازار محصولات فولادی در رکود 

است.
 ب��ه گ��زارش متال اکس��پرت، ای��ن هفته 
عرضه کنندگان چینی قیمت های پیش��نهادی 
صادرات��ی را ثابت نگه داش��ته اند، در حالی که 
نرخ درخواس��تی خریداران در بیشتر بازارهای 
خریدار افت ش��دید داش��ته است. افزایش نرخ 
م��واد اولی��ه کارخانه ها را نس��بت ب��ه کاهش 
قیمت ها محتاط تر کرد. نرخ پیش��نهادی ورق 
گرم ۴۶۰ ت��ا ۴۷۵دلار هر تن فوب و مش��ابه 
هفته گذشته شنیده شده است. در بازار داخلی 
نیز نرخ ثابت بوده و یک دلار نس��بت به هفته 
گذش��ته بالا رفته اس��ت. البت��ه وضعیت بازار 
صادرات ورق چین روزبه روز بدتر ش��ده چراکه 

رقابت شدیدتر شده است.
 به گزارش متال اکس��پرت، در بازار واردات 
ورق جنوب ش��رق آس��یا این هفته قیمت های 
درخواس��تی خری��داران پایین تر آمده اس��ت. 
معاملاتی برای ورق گرم روس��یه در ۴۴۵دلار 
هر تن س��ی اف آر انجام ش��د و نرخ درخواستی 
جدی��د خری��داران ۴۴۲ ت��ا ۴۴۵دلار هر تن 
سی اف آر شد، در حالی که هفته گذشته ۴۵۰ 

تا ۴۵۵دلار بود.
 با اینکه هفته گذشته از نظر عرضه کننده ها 
ای��ن نرخ غی��ر ممکن بود ام��ا معاملات نهایی 
ش��دند. بیش��تر تاج��ران چین��ی، قیمت های 
پیش��نهادی را در ۴۶۰ ت��ا ۴۷۵دلار ه��ر تن 
س��ی اف آر ثابت نگه داش��ته اند و بعید اس��ت 
 در آین��ده نزدی��ک قیمت های چی��ن ارزان تر 

شود.
منبع: ایفنا 

وب س��ایت انگلیس��ی زبان ماینینگ در گزارش��ی که ۱۸ژوئن 
)۲۸خرداد( امس��ال منتشر کرد، بزرگ ترین معادن طلای جهان 
را معرفی کرده است. این معادن براساس داده های منتشرشده در 

وب سایت ماینینگ اینتِلی جِنس فهرست شده است. 
برگردان: ثمن رحیمی راد 

بزرگ ترین معادن طلای جهان 
کدامند و  در کجا قرار دارند؟ 

پایان »آرگیل«، آغاز تغییر در بازار جهانی الماس
بزرگترینمعدنیکسنگقیمتیبستهمیشود

میزان تولید ش��مش آلومینیومی خالص در جهان در ژوئیه 
)تیر-مرداد(، ۵میلیون و ۴۰۵هزار تن برآورد ش��ده که نسبت 
به ماه گذش��ته افزایش یافته اس��ت. به گزارش فلزات آنلاین، 
تولی��د آلومینیوم در جهان در ژوئیه، ۵میلیون و ۴۰۵هزار تن 
برآورد شد که نسبت به ماه گذشته که میزان تولیدات ۵میلیون 
و ۲۷۵هزار تن بود، ش��اهد روند افزای��ش تولید آلومینیوم در 
جهان هس��تیم. کل تولیدات آلومینیوم قاره افریقا در ژوئیه به 
۱۳۸هزار تن رس��ید که نسبت به ماه گذشته که تولیدات این 
قاره ۱۳۵هزار تن بود، ۳هزار تن افزایش تولید داش��ته اس��ت.

همچنین قاره آس��یا )به غیر از چین( در ژوئیه، ۳۷۲هزار تن 

ش��مش خال��ص آلومینیومی تولید کرد که در مقایس��ه با ماه 
پی��ش که می��زان تولیدات این قاره، ۳۶۰ هزار تن بود، رش��د 
تولید را در آسیا شاهد بودیم. چین که بزرگ ترین تولیدکننده 
آلومینیوم در جهان اس��ت، در ژوئن )خرداد-تیر(، ۲میلیون و 
۹۷۳هزار تن آلومینیوم تولید کرد که تولیدات این کش��ور در 
ژوئی��ه ۷۷هزار تن افزایش یافت و ب��ه ۳میلیون و ۵۰هزار تن 
رس��ید. در مجم��وع، تولیدات قاره آس��یا در ژوئیه ۳میلیون و 
۴۲۲هزار تن بود که نس��بت به ماه گذشته که میزان تولیدات 
ای��ن قاره ۳میلیون و ۳۳۳هزار تن ب��ود، ۰.۰۲ درصد افزایش 
داشت.میزان تولیدات شمش آلومینیومی در کشورهای عضور 

ش��ورای خلیج فارس در ژوئن، ۴۶۱ه��زار تن بود که در ژوئیه 
میزان تولیدات این کش��ورها، ۰.۰۳ درصد رش��د داش��ت و به 
۴۷۷ هزار تن رسید. در ژوئیه میزان تولیدات امریکای شمالی، 
به ۳۲۲هزار تن رس��ید که نسبت به ژوئن که تولیدات شمش 
آلومینیومی این منطقه، ۳۱۴هزار تن بود، شاهد ۰.۰۲ درصد 
افزایش میزان تولید هس��تیم. میزان تولیدات امریکای جنوبی 
در ژوئن نیز ۹۵هزار تن بود که تولیدات این منطقه، در ژوئیه 
۰.۰۲ درصد کاهش یافت و به ۹۳ هزار تن رس��ید. در مجموع 
تولیدات شمش آلومینیومی قاره امریکا در ژوئن، ۴۰۹هزار تن 
ب��ود که در ژوئیه به ۴۱۵هزار تن رس��ید. همچنین در ژوئیه، 

اروپ��ای غربی ۲۸۶هزار تن ش��مش خالص آلومینیومی تولید 
کرد که در مقایس��ه با ماه گذشته، تغییری در میزان تولیدات 
این منطقه شاهد نبوده ایم و اروپای شرقی و مرکزی، در ژوئن 
۳۴۴هزار تن تولید داش��ت که در ژوئی��ه، میزان تولیدت این 
منطقه، ۰.۰۳درصد رش��د داش��ت و به ۳۵۵هزار تن افزایش 

یافت.
در مجم��وع، تولیدات ش��مش خال��ص در اروپ��ا، در ژوئن 
۶۲۸هزار تن بود که میزان تولیدات در ژوئیه و رش��د داشت و 
به ۶۴۱هزار تن رس��ید. تولیدات اقیانوسیه در ژوئن ۱۵۹هزار 

تن بود که در ژوئیه به ۱۶۲هزار تن رسید.

رشد جهانی تولید آلومینیوم 
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پایان کار آرگیل به معنای پایان کار معدنی است که 
بیشترین حجم عرضه را در بازار جهانی الماس در اختیار 

داشت؛ به همین دلیل توقف فعالیت آن در مرکز توجه 
جهانی قرار گرفته است

 برگردان: ثمن رحیمی راد: 
بهره برداری از بزرگ ترین معدن الماس جهان در 
اس��ترالیا تا یک سال دیگر به پایان می رسد. چنین 
اتفاقی شرکت های الماس جهان را امیدوار کرده تا 
کم وبیش با ثبات این سنگ قیمتی که بیش از همه 
در اختیار روسیه قرار دارد، تغییراتی را تجربه کند. 
ب��ه گ��زارش روزگارمعدن به نق��ل از بلومبرگ، 
اس��تخراج بزرگ تری��ن معدن الم��اس جهان که 
بیش��تر برای ذخایر الماس  قرمز و صورتی شناخته 
ش��ده اس��ت، پس از ۴دهه به پایان می رس��د. این 
مع��دن »آرگی��ل« ن��ام دارد ک��ه در منطق��ه ای 
دورافت��اده در ایالت اس��ترالیای غربی قرار گرفته و 
شرکت انگلیسی-استرالیایی ریوتینتو از ذخایر آن 
بهره برداری می کند. شروع استخراج آرگیل به سال 

۱۹۸۳میلادی )۱۳۶۲خورشیدی( برمی گردد. 
آرن��ود س��ویرات، مدی��ر بخش م��س و الماس 
ریوتینت��و اس��ت. او در توضیح بیش��تر در این باره 
می گوید: زمان بندی ش��رکت ب��رای پایان دادن به 
عمر تولید آرگیل در س��ال آینده میلادی)۲۰۲۰( 
تعیین ش��ده اس��ت. در نتیجه، پیش از پایان سال 
آینده می��لادی )اواخر پاییز ۱۳۹۹ خورش��یدی( 
بهره ب��رداری پایان خواهد یافت و نوس��ازی معدن 
آغاز می شود چون پس از این تاریخ دیگر استخراج 

ذخایر از نظر اقتصادی به صرفه نیست. 
آرگیل تاکنون بیشترین الماس را در جهان تولید 
می ک��رده، از جمله ۹۰درص��د الماس های صورتی 
گران قیمت را. ای��ن الماس ها هر چند جذاب ترین 
محصول آرگیل به ش��مار می آیند اما تنها ش��امل 
۰.۰۱درصد کل تولید آن هس��تند. همچنین بیش 
از سه چهارم محصول آرگیل را الماس های قهوه ای 
تش��کیل می دهند که ارزش کمتری در مقایسه با 
دیگر انواع این س��نگ قیمتی دارن��د. با این حال، 
پایان کار آرگیل به معنای پایان کار معدنی اس��ت 
که بیشترین حجم عرضه را در بازار جهانی الماس 
در اختیار داشت؛ به همین دلیل توقف فعالیت آن 
در مرکز توجه جهانی قرار گرفته اس��ت. البته قرار 
داش��تن آرگیل در جایگاه بزرگ ترین تولیدکننده 
الم��اس به معنای ایجاد بیش��ترین درآمد در میان 
تولیدکنندگان الماس جهان نیست. برآورد شرکت 

»کانک��ورد جِنوییت��ی« نش��ان می دهد در س��ال 
۲۰۱۷میلادی )اواس��ط دی ۱۳۹۵ تا اواس��ط دی 

۱۳۹۶( متوسط بهای کل محصول آرگیل بین ۱۵ 
تا ۲۵دلار در هر قیراط بوده، در حالی که ش��رکت 

انگلیس��ی دِبیرز، بزرگ تری��ن تولیدکننده الماس 
جهان در س��ال گذش��ته میلادی محصول خود را 

به طور متوسط ۱۷۱دلار در هر قیراط فروخت. 
در همین حال مازاد عرضه در مقایس��ه با تقاضا، 
معض��ل این روزهای بازار جهانی الماس اس��ت. در 
واق��ع عرضه بیش از تقاض��ای الماس های کوچک 
و ارزان باع��ث کاهش س��ود همه معدن��کاران در 
بخش های تولید و تجارت الماس ش��ده اس��ت. در 
دس��امبر )دی-بهمن( گذش��ته، برخی مشتریان 
ریوتینتو از خرید الماس های ارزان تر امتناع کردند 
و در همین حال ش��رکت دِبی��رز مجبور به کاهش 
نرخ برخی کالاها و اعطای امتیاز به خریداران شد. 
با این وجود اشتهای بازار برای الماس همچنان زیاد 
اس��ت و معدن بزرگی مانند آرگیل در این ش��رایط 
به پایان کار نزدیک می ش��ود. در چنین ش��رایطی 
ایجاد تعادل منطقی بین عرضه و تقاضا می تواند به 

افزایش بهای الماس و رونق بازار بینجامد. 
تا س��ال ۲۰۲۳می��لادی )۱۴۰۲خورش��یدی( 
ح��دود ۲۱میلی��ون قیراط الماس از ب��ازار جهانی 
خ��ارج می ش��ود که ح��دود ۱۴میلی��ون قیراط از 
این رقم، از آرگیل اس��تخراج شده است. داده های 
منتشرش��ده در وب سایت ش��رکت روسی آلروسا 
نش��ان می دهد این حجم ب��ا آنچه از معادن جدید 
برمی آید، جبران خواهد ش��د. آلروس��ا بزرگ ترین 
ش��رکت تولید و ف��روش الماس در جهان اس��ت. 
در این بین نبود توازن س��الانه بین تقاضا و عرضه 
تا س��ال ۲۰۲۳میلادی می توان��د رقمی بین ۱۱ و 

۳۵میلیون قیراط باشد. 
امیدبهتغییرجهتبازار�

پایان کار آرگیل به معنای حذف حدود ۷۵درصد 
محصول الماس��ی است که ریوتینتو تولید می کند. 
با این وجود، این اتفاق تاثیر چندانی بر درآمدهای 
این غ��ول معدنکار ن��دارد. الماس فق��ط ۲درصد 
مجموع درآمد ریوتینتو را ش��امل می شود. این در 
حالی اس��ت که ۶۰درصد درآمد آن از س��نگ آهن 
ب��ه عن��وان اصلی ترین محص��ول ریوتینتو حاصل 
می ش��ود. با این ح��ال رقیبان اصلی این ش��رکت 
استرالیایی-انگلیس��ی در روسیه و کانادا امیدوارند 
این تعطیلی به تغییر چشمگیر در بازاری بینجامد 

که تا اندازه زیادی در احاطه روسیه قرار دارد.
این نخس��تین بار نیس��ت ک��ه ریوتینتو معادن 
را تعطی��ل می کن��د. در س��ال  الم��اس خ��ود 
۲۰۱۶میلادی )۱۳۹۵خورشیدی( نیز این شرکت 
پ��روژه ای ب��ه نام بان��دِر را در هن��د تعطیل کرد و 
در س��ال ۲۰۱۵میلادی )۱۳۹۴خورش��یدی( کار 
اس��تخراج معدنی به نام »م��وراوو« در زیمبابوه را 
پایان داد. درحال حاضر نیز تنها معدن الماس��ی که 
ریوتینتو در استخراج آن دست دارد، معدن دیاویک 
در کاناداس��ت که قرار است تا سال ۲۰۲۵میلادی 

)۱۴۰۴خورشیدی( بسته شود. 
سویرات، مدیر بخش مس و الماس ریوتینتو که 
پیش تر معرفی ش��د، می گوید: الماس در ریوتینتو 
کس��ب و کار بزرگی به ش��مار نمی آید. با این حال 
س��ودده اس��ت؛ بنابراین مزایایی برای این شرکت 
دارد که ریو را به ادامه بهره برداری ترغیب می کند. 
الم��اس یک کامودیتی نیس��ت بلک��ه یک کالای 
لوکس اس��ت؛ بنابراین سازکار شرکت درباره آن با 
سایر محصولاتی که ریوتینتو تولید می کنند مانند 
س��نگ آهن، مس، بوکس��یت، مولیبدن، اورانیوم، 
تیتانیوم دی اکس��ید، تالک، آلومین��ا، آلومینیوم و 

طلا متفاوت است.
س�ومینتولیدکنن�دهب�زرگالماس�

درجهان
ای��ن نم��ودار را بلومب��رگ مبتنی ب��ر داده های 
شرکت امریکایی بیِن انَدکو منتشر کرده است. بنا بر 
داده های این نمودار، ریوتینتو سومین تولیدکننده 
ب��زرگ الم��اس در جه��ان از نظر حج��م محصول 
اس��ت. این نمودار همچنین رقم تولید بزرگ ترین 
ش��رکت های تولیدکننده الماس جهان را در سال 
گذش��ته میلادی نشان می دهد. رنگ قرمز نشانگر 
تولی��د آلروس��ا با رق��م ۳۶.۶میلیون قی��راط، آبی 
نش��انگر تولید دِبیرز با رق��م ۳۴.۷میلیون قیراط، 
س��بز نش��انگر تولید ریوتینتو با رقم ۱۸.۷میلیون 
قیراط، خاکستری نشانگر تولید دومینیون دیاموند 
با رقم ۸.۸میلیون قیراط، طوس��ی روش��ن نشانگر 
تولی��د پتِرادیامون��دز با رقم ۴.۵میلی��ون قیراط و 
مشکی نش��انگر تولید سایر ش��رکت های جهان با 

رقم ۴۴میلیون قیراط است. 

گزارش تصویری 

گِرَسبِرگ در اندونزی 

اولیمپیادا در روسیه  لیهیر در پاپوآ گینه نو  پابلو وییه هو در جمهوری دومینیکن کارلین در امریکا 

کیبالی در جمهوری دموکراتیک کنگو کادیاایست در استرالیا بودینگتون در استرالیا

مورونتا در ازبکستان  گولد استریک در امریکا 
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روی خط خبر

مدیرعامل نمایشگاه بین المللی سنگ ایران: بر اساس 
مصوبه ها قرار است ۳۰هکتار زمین به این نمایشگاه 

واگذار شود اما این واگذاری در هاله ای از ابهام است 
و نهادهای مرتبط با وجود تایید این مصوبه و طرح جامع 

هنوز برای تحقق این مهم زمینه سازی نکرده اند

اس��تاندار سیستان و بلوچستان گفت: افق بندر چابهار، 
ش��هر ترانزیتی بین المللی اس��ت و با توج��ه به ضرورت 
س��اخت فرودگاه در شهر چابهار، موافقت اصولی فرودگاه 

چابهار تا هفته آینده صادر می شود.
به گزارش ایس��نا، احمدعلی موهبتی در دیدار با رئیس 
سازمان هواپیمایی کش��ور، بر تسریع در ساخت فرودگاه 

بین المللی چابهار تاکید کرد.
وی با اش��اره به سیاست های کلان کشور درباره توسعه 
س��واحل مکران و محور ش��رق کشور، س��اخت فرودگاه 
بین الملل��ی چابهار را با اس��تانداردهای جهانی و کارکرد 
همه جانبه و فراگیر، مقدمه تحقق اهداف یاد شده دانست.

استاندار سیستان و بلوچستان با بیان اینکه بندر چابهار 
نقش بین المللی مهمی را برای کشورهای منطقه از جمله 
کشورهای CIS ایفا خواهد کرد، گفت: ساخت فرودگاه و 

برقراری شریان اصلی ارتباطی، سرمایه ها و سرمایه گذاران 
را به استان و این منطقه جذب می کند.

موهبتی تاخیر در اجرای این پروژه ملی را فرصت سوزی 
بزرگ و تاخیر در توس��عه منطقه خواند و گفت: با وجود 
موقعی��ت اس��تثنایی چابه��ار، غفلت باعث خواهد ش��د 
بندرهای رقیب در کش��ورهای منطقه، شرایط را به سود 

خود تغییر دهند.
وی با اش��اره به اهمیت ژئواس��تراتژیک و ژئواکونومیک 
بن��در چابهار گفت: در سراس��ر تاریخ، دسترس��ی به این 
منطقه حس��اس و مهم مورد توجه کشورها و قدرت های 

بزرگ بوده است.
نماینده عالی دولت در سیس��تان و بلوچستان با اشاره 
به اهداف جمهوری اس��لامی ایران در بخش های مختلف، 
اظه��ار کرد: فرودگاه چابهار با اهداف و کارکرد اقتصادی، 

اجتماعی، فرهنگی و ارتباطی بلندمدت، مورد نظر است.
احمدعلی موهبتی، س��اخت فرودگاه و توس��عه منطقه 
را باع��ث ارتقای موقعیت اقتصادی و سیاس��ی بین المللی 
کش��ور توصیف کرد و با توجه ب��ه مولفه های حکمروایی 
و مدیری��ت در جه��ان امروز، آن را س��رمایه گذاری برای 
تحکیم مرزه��ا و امنیت و ایفای نق��ش برتر در معادلات 

بین المللی برشمرد.
استاندار با بیان اینکه مقدمات و بستر کار فراهم است، 
خواس��تار تس��ریع در ص��دور موافقت اصولی ب��رای آغاز 

اقدامات عملیاتی پروژه شد.
عاب��دزاده، رئیس س��ازمان هواپیمایی کش��وری نیز با 
توج��ه به اهمی��ت چابهار و نقش های مه��م این بندر در 
حوزه ه��ای مختلف، ضمن اعلام موافقت با صدور موافقت 
اصول��ی و آغاز عملیات س��اخت ف��رودگاه، بر ضرورت در 

 نظ��ر گرفتن نکته های کلیدی و پایه ای در فرودگاه تاکید
 کرد.

مع��اون وزی��ر راه و شهرس��ازی، رعایت ن��کات فنی و 
استانداردها در سازه ها، امکان س��نجی، توجیه اقتصادی، 
عملیات��ی و کارکردهای مورد انتظ��ار باندهای فرودگاه و 
انتخاب مکان و موقعیت سایر سازه ها و هماهنگی بخش ها 
و س��ازمان های مرتبط را از نکته های کلیدی دانس��ت و 
مطالعات لازم و دقیق در این زمینه ها را ضروری دانست.

عابدزاده با اعلام اینکه برای توس��عه ش��رق کشور همه 
علاقه مند و هم نظر هستیم، گفت: موافقت اصولی فرودگاه 

بین المللی چابهار در هفته آینده صادر می شود.
در این دیدار، دهقان، معاون فنی س��ازمان هواپیمایی 
کش��وری، رون��د مطالع��ات و هماهنگ��ی و پیگیری ها و 

اقدامات اولویت دار را تشریح کرد

موافقت اصولی فرودگاه چابهار تا هفته آینده صادر می شود

 گروه معدن: 
نمایشگاه س��نگ ایران با همت و تلاش بخش 
خصوص��ی کش��ور راه ان��دازی ش��ده و طیفی از 
نهادهای دولتی و مسئولان از آن حمایت کرده اند 
اما مش��کلاتی وجود دارد که برای حل آن همت 

والا نیاز است. 
نمایش��گاه بین المللی صنعت س��نگ ایران که 
هر سال در نیم ور محلات از توابع استان مرکزی 
برگزار می ش��ود، کان��ون تخصصی ب��رای عرضه 
دستاوردهای این صنعت و فرصتی برای بالندگی 
محصولات سنگ تزئینی است اما برگزاری آن با 

چالش های جدی روبه رو است.
تخصیص نیافت��ن زمین به می��زان ۳۰هکتار، 
محقق نش��دن قول مس��اعد کمک های بلاعوض 
۱۰درص��دی، بلاتکلیف��ی طرح ه��ای عمرانی و 
گازرس��انی نمایشگاه از موانع و چالش هایی است 
که در مس��یر این ظرفیت بین الملل��ی قرار دارد 
و توس��عه فرامرزی صنعت سنگ را درگیر کرده 

است.
به گزارش ایرنا، برای حل ش��دن این مشکلات 
و موانع نیاز اس��ت این نمایش��گاه هر چه سریع تر 
مس��یر رش��د و توس��عه را طی کند و به یکی از 
مهم ترین و تاثیرگذارترین نمایشگاه های بین المللی 

صنعت سنگ جهان تبدیل شود.
فع��الان صنع��ت س��نگ مجب��ور هس��تند به 
برگزاری یک نمایش��گاه در س��ال بسنده کنند و 
پس از نمایشگاه س��الانه به جمع آوری غرفه های 

خود بپردازند.
نمایش��گاه س��نگ ای��ران در نی��م ور به دلی��ل 
اختصاص��ی ب��ودن، این مزیت مهم و اساس��ی را 
دارد که غرف��ه داران می توانند غرف��ه ای بادوام و 
م��درن در آن برپ��ا و چند س��ال پی درپی از آن 
استفاده کنند و با توجه به مشکلات اقتصادی که 
واحدهای تولیدی با آن دست به گریبان هستند، 
این یک مزیت بزرگ است چون به میزان زیادی 
هزینه حضور واحدهای تولیدی در نمایشگاه کم 

می شود.
اما�و�اگرهای�واگذاری�زمین��

رئی��س هیات مدی��ره نمایش��گاه بین الملل��ی 
س��نگ ایران در این زمینه گفت: در س��فر دولت 
یازدهم به اس��تان مرکزی و در کارگروه توس��عه 
صادرات، تخصیص ۳۰هکتار زمین به نام ش��رکت 
نمایش��گاهی یکتاسنگ مصوب شد که در مرحله 
نخس��ت، ۱۵هکتار زمین واگذار و مصوب ش��د و 

بقیه باید در گام دوم واگذاری تحویل شود.
حس��ین پورحسنی، افزود: ۹هکتار از ۱۵هکتار 
مرحله نخست واگذار شد. یک سالن ۴هزار متری 
نیز در آن ایجاد ش��ده و س��اختمان اداری، سوله 
نمایشگاهی و آماده سازی فضای باز نمایشگاهی، 
پارکین��گ،  محوطه س��ازی،  س��بز،  فض��ای 
جدول کشی، برق کشی و روشنایی در همان سال 
نخست با فضای موجود انجام و نمایشگاه برپا شد.
وی بیان کرد: با بین المللی ش��دن نمایش��گاه 
سنگ نیم ور در سال ۹۵، طرح نهایی نمایشگاه با 

۲۲هزار متر سالن سرپوشیده ایجاد شد.
رئیس هیات مدیره نمایشگاه بین المللی سنگ 
ای��ران گفت: بر اس��اس قان��ون بای��د ۱۰درصد 

هزینه ه��ای این نمایش��گاه به ص��ورت بلاعوض 
در اختیار مرکز نمایش��گاهی ق��رار می گرفت اما 
ای��ن پرداخت تاکنون محقق نش��ده و بس��یاری 
از فعالیت ه��ای عمران��ی ضروری ب��رای تکمیل 
زیرس��اخت های نمایش��گاهی ب��ه کن��دی پیش 

می رود.
پورحس��نی اف��زود: برای رش��د و توس��عه این 
نمایشگاه طرح های عمرانی زیادی از قبیل افزایش 
شمار سوله های نمایشگاه و مساحت نمایشگاهی 
و امکانات رستوران، تکمیل ساختمان اداری دوم، 
ساخت سالن همایش استاندارد و سالن میزگرد و 
نشست ها در دستورکار هیات مدیره این نمایشگاه 
است که در صورت تخصیص رقم یادشده می توان 
ب��ا نظر هیات مدی��ره، این برنامه ه��ا را به ترتیب 

اولویت اجرایی کرد.
وی تصری��ح کرد: تم��ام هزینه هایی که در این 
نمایش��گاه انجام شده از سوی بخش خصوصی با 
فروش س��هام بوده که با وجود ت��ورم، ادامه این 
فعالیت ها با منابع مالی چند برابری امکان دارد و 

سرمایه موجود برای ادامه کار کافی نیست.
رئیس هیات مدیره نمایشگاه بین المللی سنگ 
ایران گفت: رشد و توس��عه نمایشگاه و استقبال 
بازدیدکنندگان به گونه ای اس��ت ک��ه نمی توان 

کاره��ای عمرانی و س��اخت امکان��ات رفاهی را 
متوقف کرد و نیاز اس��ت مصوبه های دولت هرچه 

سریع تر محقق شود.
واگذاری�در�هاله�ای�از�ابهام��

مدیرعامل نمایش��گاه بین المللی س��نگ ایران 
گف��ت: بر اس��اس مصوبه ها قرار اس��ت ۳۰هکتار 
زمی��ن به این نمایش��گاه واگ��ذار ش��ود اما این 
واگ��ذاری در هال��ه ای از ابهام اس��ت و نهادهای 
مرتب��ط ب��ا وج��ود تایید ای��ن مصوب��ه و طرح 
 جام��ع هن��وز تحقق این مه��م را زمینه س��ازی

 نکرده اند.
بهنام نیک فر تصریح کرد: با توجه به طرح ارائه 
ش��ده امید می رود این واگذاری زودتر انجام شود 
تا بتوان کارهای عمرانی و رفاهی این نمایشگاه را 

با سرعتی بالاتر و بیشتر به سرانجام رساند.
وی اظه��ار ک��رد: بودج��ه ساخت وس��ازها و 
فعالیت ه��ای عمرانی ای��ن نمایش��گاه با فروش 
سهام به بخش خصوصی تامین می شود و بخش 
خصوصی نیز با توجه به بلاتکلیفی واگذاری زمین 

تعهد شده در خرید سهام تعلل کرده است.
مدیرعامل نمایش��گاه بین المللی س��نگ ایران 
ادامه داد: با وجود تاکیدهای رهبر معظم انقلاب 
درب��اره »رونق تولید« برخ��ی امور همچنان کند 

پیش می رود و انتظار اس��ت که نظارت بر اجرای 
این مصوبه ها جدی تر شود.

گاز�هنوز�نیامده�است��
عضو هیات مدیره نمایش��گاه بین المللی سنگ 
ایران نیز گفت: یکی از مهم ترین مش��کلات این 
واحد نمایش��گاهی، نداشتن امکان استفاده از گاز 

است.
رض��ا توکلی، اف��زود: در م��دت ۴روز برگزاری 
این نمایش��گاه افراد زیادی بازدیدکننده هستند 
و رس��توران این واح��د از س��اعت ۱۲ تا ۱۶ در 
حال پذیرایی از مهمانان اس��ت اما به دلیل نبود 
گاز، پرسنل رس��توران مشقات زیادی را متحمل 

می شوند.
وی ادام��ه داد: اداره گاز ب��ا در نظ��ر گرفت��ن 
کل مس��احت ۳۰هکتاری زمین نمایشگاه، مبلغ 
زیادی را برای ایجاد زیرساخت ها طلب کرده که 

پرداخت آن از توان مجموعه خارج است.
ای��ن عضو هیات مدی��ره نمایش��گاه بین المللی 
سنگ با اش��اره به دیگر مشکلات موجود تصریح 
ک��رد: لازم اس��ت در ۳راهی آتش��کوه زیرگذری 
ساخته شود تا ماشین آلات سنگین و دیگر وسایل 
نقلیه بتوانند به راحتی به این نمایشگاه و شهرک 

صنعتی قلاور تردد کنند.
توکلی توضی��ح داد: به دلیل نبود این زیرگذر، 
برخی ماش��ین آلات س��نگین و تریلی برای آنکه 
مس��یر خ��ود را کوتاه کنن��د خیاب��ان بزرگراه را 
یک طرف��ه عب��ور می کنند که حادثه خیز اس��ت 
 و ممک��ن اس��ت تلف��ات جان��ی در پی داش��ته

 باشد.
شرط�بهره�مندی�از�اعتبارات�دولتی��

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت محلات در 
این زمینه گفت: برای اینکه نمایش��گاه سنگ از 

اعتبارات دولتی بهره مند شود و بتواند کمک های 
بلاعوض دریافت کند باید برای ش��روع س��اخت، 
از وزارتخان��ه مج��وز بگی��رد که ای��ن مهم برای 
 نمایشگاه سنگ ایران بدون هماهنگی انجام شده

 است.
رضا ملکی، افزود: با پیگیری مسئولان، سازمان 
توسعه تجارت قول داده تا نمایشگاه از کمک های 
بلاع��وض بهره مند ش��ود اما به دلی��ل اعتبارات 
محدود دولتی تاکنون این قول اجرایی نش��ده و 

پیگیری در این زمینه ادامه دارد.
وی درباره تخصیص ندادن زمین مصوب اظهار 
کرد: نمایشگاه س��نگ ایران باید برای ۱۵هکتار 
زمی��ن واگ��ذار ش��ده در مرحله نخس��ت س��ند 
می گرفت تا گام دوم واگذاری زمین کلید بخورد.

رئی��س اداره صنعت، مع��دن و تجارت محلات 
اضافه کرد: مش��کلات دیگر نمایش��گاه از جمله 
گازرس��انی و طرح های عمرانی با جدیت از سوی 
مس��ئولان استانی در حال پیگیری است تا موانع 
 از س��ر راه ای��ن نمایش��گاه بین المللی برداش��ته 

شود.
گفتنی است نمایشگاه بین المللی سنگ تزئینی 
ای��ران در ۱۰کیلومت��ری جاده محلات به ش��هر 
نیم ور ایجاد ش��ده اس��ت. دوازدهمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت س��نگ ای��ران از ۱۶ تا ۱۹مهر 
سال جاری در محل دائمی نمایشگاه سنگ ایران 
در ش��هر نیم ور از توابع شهرستان محلات برگزار 

می شود.
و  مرک��زی  اس��تان  جن��وب  در  مح��لات 
۲۶۲کیلومتری جنوب غربی پایتخت کشور است 
که ۵۵ه��زار نفر جمعیت دارد و ش��هرت آن در 
حوزه تولید س��نگ تزئین��ی، گل و گیاه زینتی و 

تریکو است.

چالش های برگزاری یک نمایشگاه بین المللی در محلات
واگذاری�زمین�و�زیرساخت�ها�به�نمایشگاه�صنعت�سنگ�ایران�در�هاله�ای�از�ابهام�است

آزادسازی 2 پهنه اکتشافی 
در خراسان جنوبی

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
جنوب��ی گفت: با توج��ه به پایان عملی��ات مرحله 
شناس��ایی پهنه ه��ای قاین-ف��ردوس و پهنه لوت 
شمالی خراسان جنوبی، این پهنه آزادسازی شده و 
در نیمه نخست مهر به وسیله سامانه کاداستر معادن 
به س��رمایه گذاران واگذار می شود. به گزارش شاتا، 
داود ش��هرکی افزود: در عملیات مرحله شناس��ایی 
پهنه ه��ای قای��ن، ف��ردوس و پهن��ه لوت ش��مالی 
خراس��ان جنوبی در مجموع ۷۴محدوده امیدبخش 
شناسایی شده اس��ت. شهرکی تصریح کرد: پس از 
پایان عملیات مرحله شناس��ایی پهنه های یادشده 
و بررس��ی های انج��ام ش��ده از کل محدوده ه��ای 
امیدبخش برای۱۰محدوده در پهنه قاین- فردوس 
و ۲۷محدوده در پهنه لوت ش��مالی پروانه اکتشاف 
ب��رای تکمیل عملیات اکتش��افی مرحله پی جویی 
صادر می ش��ود. وی خاطرنش��ان کرد: ب��ا توجه به 
اینکه مقرر اس��ت بقیه پهنه های یادشده در ساعت 
۱۱ سه ش��نبه مورخ ۹مهر ۱۳۹۸ آزادس��ازی شود 
متقاضیان می توانند نس��بت به ثبت درخواست در 

سامانه کاداستر اقدام کنند.

 اسکله
  صادرات موادمعدنی

 بندر بوشهر جابه جا شود
استاندار بوشهر گفت: اسکله صادرات مواد معدنی 
بندر بوش��هر که در مرکز ش��هر قرار دارد مشکلاتی 
را ایجاد کرده و باید جابه جا ش��ود. به گزارش ایسنا، 
عبدالکریم گراوند در نشس��ت ش��ورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی اظهار کرد: برای جابه جایی 
اس��کله صادرات مواد معدنی موجود در بندر بوشهر 
از بخ��ش خصوص��ی انتظ��ار هم��کاری داریم و هر 
ج��ا ظرفی��ت لازم برای س��اخت اس��کله صادرات 
م��واد معدنی وج��ود دارد، اعلام کنن��د. وی افزود: 
پیش��نهادات اصلاحی برای رفع مشکلات مربوط به 
ش��یوه نامه انتقال محموله های ترخیصی گمرک از 
مبدا تا مقصد، تهیه و به مراکز ذی ربط ارسال شود. 
وی بی��ان کرد: وقتی قرار اس��ت نیروی انتظامی در 
مبادی ورودی و خروجی گمرک مستقر شود نیروی 
انتظام��ی حق ن��دارد پلمب باری ک��ه در گمرکات 
اس��تان انجام ش��ده را باز کند، مگر در موارد استثنا 
که پیش از آن هماهنگی خواهد شد. استاندار بوشهر 
با اش��اره به نشست های شورای گفت وگوی دولت و 
بخش خصوصی بیان کرد: تصمیم های گرفته شده 
در این شورا در چارچوب قانون بوده است. از ظرفیت 
ش��ورای برنامه ریزی و توس��عه و سایر ظرفیت های 
قانونی اس��تان نیز باید برای پیشبرد برنامه ها و امور 

به ویژه مسائل اقتصادی و تجاری استفاده کنیم. 

ضرورت تحقیق و تفحص 
 از نحوه واگذاری 
معدن کوشک بافق

ی��ک نماین��ده مجلس ش��ورای اس��لامی برای 
تحقی��ق و تفحص از روند واگذاری معدن کوش��ک 
بافق به بخش خصوصی، درخواس��ت رس��می داد. 
به گزارش ایلنا، نماینده ش��هرهای جنوبی اس��تان 
یزد، از درخواس��ت رسمی تحقیق و تفحص درباره 
واگذاری معدن کوش��ک بافق به بخش خصوصی و 
عملکرد این معدن خبر داد. در بخش��ی از اطلاعیه 

دفتر محمدرضا صباغیان آمده است: 
متاس��فانه چند س��ال اس��ت معدن سرب و روی 
کوش��ک شهرس��تان بافق در اس��تان یزد به بخش 
خصوصی واگذار شده اما متاسفانه بخش خصوصی 
ب��ه وظای��ف قانون��ی خویش به نحو مناس��ب عمل 
نکرده اس��ت؛ بنابراین تقاضا می ش��ود این موضوع 
 ب��ا محوره��ای ذیل م��ورد تحقیق و تفح��ص قرار

 گیرد: 
- نحوه واگذاری، کنترل و بررس��ی اجرای قانون 

در این واگذاری
 -رس��یدگی به منابع اشخاص حقوقی و حقیقی 
از محل معادن واگذار ش��ده و بررسی حقوق دولت 

در این زمینه
 -چگونگی و نحوه پرداخت عوارض زیست محیط 

و منطقه
 -بررسی رضایت کارگران از عملکرد این شرکت

 -بررس��ی وضعی��ت ایمن��ی و پرداخ��ت حقوق 
کارگران از جمله حق داشتن تشکل کارگری

 -بررس��ی رضایت مسئولان شهرس��تان از نحوه 
عملکرد این شرکت

- چند ماه گذشته، این معدن تعدادی از کارگران 
بخش روباز را به دلیل نبود آب تعدیل کرده بود.

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالی 
گف��ت: تمام اعتبارات س��فر رهبر معظم انق��لاب در حوزه 
معادن جذب شده و در ش��ورای معادن حرفی برای گفتن 
داریم. بیش از یک ماه است که درخواست تشکیل شورای 
معادن ارس��ال شده اما این شورا تاکنون به دلیل مشکلات 

مختلف تشکیل نشده است.
به گزارش تس��نیم، رضا فیروزه در بجنورد با بیان اینکه 
س��نگین ترین تفاهمنامه ه��ای س��فر رئی��س جمهوری به 
خراس��ان شمالی در حوزه سازمان صنعت، معدن و تجارت 

بوده، اظهار کرد: تمام فعالیت های مربوط به معادن از سوی 
استان شروع ش��ده و هیچ کاستی موجود نیست، بقیه کار 

هم مربوط به تصمیم های کشوری است.
وی ب��ا بیان اینکه تفاهمنامه ها به محض امضا ش��دن به 
سرعت باید ابلاغ شوند، افزود: درحال حاضر از ۹تفاهمنامه 
حوزه معادن فقط ۴تفاهمنامه به س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراس��ان  شمالی ابلاغ شده، در صورتی که باید هر 

۹تفاهمنامه معادن به طور رسمی ابلاغ شوند.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالی 

تاکید کرد: تمام مراحل تفاهمنامه ها حتی پیش از سفر طی 
ش��ده و هیچ کاس��تی در روند تفاهمنامه ها از سوی استان 
نب��وده و نیس��ت. درحال حاضر نیز فرم ها بی��ن معدنداران 

توزیع شده و منتطر ابلاغ بقیه تفاهمنامه ها هستیم.
وی ب��ا تاکی��د بر اینک��ه به ب��ار نشس��تن تفاهمنامه ها 
زم��ان می برد، خاطرنش��ان کرد: به نتیجه رس��یدن بعضی 
تفاهمنامه ها تا مرحله اش��تغال و درآمدزایی ۲س��ال زمان 

می برد.
فیروزه درباره تشکیل شورای معادن در استان گفت: تمام 

اعتبارات س��فر رهبر معظم انق��لاب در حوزه معادن جذب 
ش��ده و در شورای معادن حرفی برای گفتن داریم. بیش از 
یک ماه اس��ت که درخواست تشکیل شورای معادن ارسال 
می ش��ود اما تاکنون این ش��ورا به دلیل مشکلات مختلف 
تش��کیل نشده اس��ت.  ۲نماینده نیز از حاضران در شورای 

معادن هستند.
گفتنی اس��ت تصمیم های ش��ورای معادن مس��یر اصلی 
بهره برداری و اس��تفاده از ظرفیت معادن استان را مشخص 

می کنند.

در انتظار تشکیل »شورای معادن« خراسان شمالی
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الماس به عنوان یک کالای 
س��نگ  همچن��ان  لوک��س، 
محبوبی در سراسر جهان بوده 
و ای��ن محبوبیت سرچش��مه 
زایش درآمدهای چش��مگیر 
معدنی  ش��رکت هایی  ب��رای 
است. 10معدن بزرگ الماس 

در جه��ان فعال هس��تند که ۹0درص��د نیاز جهان را تامی��ن می کنند. جمع ذخایر 
قابل استحصال این معادن در شرایط کنونی بیش از یک میلیارد قیراط الماس قابل 
اس��تخراج و اس��تحصال است. در بین کشورهای دارای ذخایر معدنی الماس، روسیه 
صاحب بیش از نیمی از ذخایر الماس جهان اس��ت. بوتس��وانا در افریقا دومین کشور 
صاحب ذخایر الماس است و معدن اوراپا در این کشور بزرگ ترین معدن الماس جهان 
را در اختیار دارد که از بالاترین فناوری برای اس��تخراج الماس های غیرآلوویال نیز 
استفاده می کند. شروع به کار این معدن در سال1۹71میلادی )1350خورشیدی( 

بود و این معدن پیش تر از نظر ذخیره در رده هشتم جهانی قرار داشت.
در س��ال  و  انج��ام می ش��ود  روب��از  ب��ه ص��ورت  مع��دن  ای��ن  اس��تخراج 
2012میلادی)13۹1خورش��یدی( ذخیره آن حدود86میلیون قیراط برآورد ش��ده 
ب��ود. تولی��د معدن اوراپا نیز در همان س��ال حدود 11میلیون قی��راط الماس بود و 

در نتیجه این حجم، این معدن در آن سال رکورددار استخراج جهانی بوده است.
بالاترین میزان اس��تخراج این معدن در س��ال 2006میلادی )1385خورشیدی( 
حدود 17.5میلیون قیراط الماس گزارش ش��ده اس��ت. بر اس��اس گزارش موسسه 
دِبیرز، معدن اوراپا در سال 2015میلادی)13۹4خورشیدی( در نتیجه اکتشاف های 
وسیع انجام شده به ذخایر احتمالی زیادی دست یافت که در صورت تایید می تواند 
ذخی��ره ای��ن معدن را در رده نخس��ت ذخای��ر معادن الماس جهان ق��رار دهد.  این 
معدن در س��ال 1۹60میلادی)133۹خورش��یدی( در منطق��ه ای که مرکز تجمع 
ش��یرهای افریقاست، کشف ش��د و پس از اعلام استقلال از انگلیس، در سال 1۹71 
میلادی)1350خورش��یدی( به تولید رس��ید و به رتبه نخست جهان ارتقا پیدا کرد. 
این معدن از 2 س��تون کیمبرلیتی تش��کیل شده که در سطح به هم متصل هستند 
و منطقه معدنی به وس��عت حدود 118کیلومتر مربع را به وجود آورد ه اند. در س��ال 
2015 می��لادی، تولید این مع��دن 12میلیون قیراط الماس و ذخیره آن با توجه به 
اکتش��افات جدید، حدود 151میلیون قیراط تایید شد که با حفظ استخراج کنونی، 
ادامه فعالیت معدن تا س��ال 2033میلادی )1412 خورشیدی( پیش بینی می شود. 
تعداد کل معادن الماس جهان به حدود 50 معدن می رسد که بیشتر در کیمبرلیت ها 
بوده است. همچنین تعدادی از معادن الماس آلوویال که در نتیجه فرسایش و حمل 
به وس��یله آب یا فرس��ایش درجا ایجاد ش��ده اند، به صورت پراکنده در جهان وجود 
دارند. در امریکا فقط دو معدن الماس وجود دارد که از نوع آلوویال و یکی از آنها در 
کولورادو بوده و تعطیل شده و دیگری در کالیفرنیا به نام جاسترو وینکل فعال است. 
در کان��ادا نیز یک ذخیره الماس به نام گاکوچو کش��ف ش��ده که بزرگ ترین ذخیره 
الماس در این کشور بوده و برنامه ریزی برای استخراج سالانه 5میلیون قیراط الماس 

در سال انجام شده است. 
در دو دهه گذشته مشخص شد که تقاضای جهانی برای الماس، بیشتر از تولید آن 
اس��ت و به نظر می رس��د کشفیات جدید این معادن تاکنون نتوانسته کمبود تقاضا را 
جبران کند. دلیل این اتفاق می تواند این باشد که در 40 سال گذشته، ذخایر بزرگی 
که کش��ف ش��ده بود، استخراج شده و در چند س��ال گذشته تولید الماس در جهان 
با رقم 130میلیون قیراط ثابت مانده اس��ت.  دلیل این امر ش��رایط خاص و هزینه بر 
بودن اس��تخراج بوده اس��ت. همچنین تعداد معادنی که بتوانند به صورت اقتصادی 

ادامه حیات بدهند، انگشت شمار است.

یادداشت

خبر

۳ دلیل وجود ظرفیت افزایشی نرخ طلا

مولفههایتاثیرگذار
برمصرفمسجهان

مطبوعات: انجمن خودروس�ازان ب�ا انتقاد از س�رکوب قیمتی درخصوص 
طرح: حسین  علیزادهخودرو های تولیدی خواستار پرداخت کمک زیان به خودروسازان شد

کارتونروز

ساختکارخانهجدیدسیماندر»دوشنبه«چینوامریکامذاکراتتجاری»سازندهای«داشتند

بهرام فرزاد 
کارشناس معدن

کاهشنرخآلومینیوم
به��ای آلومینیوم در بورس فلزات لندن جمعه 20 س��پتامبر )20 ش��هریور(، 

نسبت به هفته قبل یک دلار و 50 سنت بر تن افت داشت.
ب��ه گزارش فلزات آنلای��ن، نرخ آلومینیوم در بورس فل��زات لندن جمعه 2۹ 
ش��هریور نسبت به هفته گذشته )22 ش��هریور(، یک دلار و 50سنت یا معادل 
1درصد افت داش��ت؛ به گونه ای که از یک ه��زار و 767 دلار به ازای هر تن به 

یک هزار و 766 دلار به ازای هر تن رسید.
نوس��انات قیمتی آلومینیوم در هفته گذشته قابل توجه بوده است، به گونه ای 
که در ابتدای هفته، شاهد افزایش 3دلاری نرخ به دلیل رشد ناگهانی نرخ نفت 
در جهان بودیم و در اواسط هفته، با کاهش نرخ انرژی، آلومینیوم نیز در بورس 
جهانی افت چشمگیری را تجربه کرد اما با وجود نوسانات قیمتی آلومینیوم در 
هفته گذش��ته، میانگین نرخ آلومینیوم در هفته پایانی شهریور نسبت به هفته 
گذشته روند نزولی داشته و از میانگین یک هزار و 767 دلار به ازای هر تن، به 
یک هزار و 758 دلار به ازای هر تن رس��یده است که این کاهش نرخ می تواند 
متاث��ر از افزایش می��زان تولید آلومینیوم در جهان و کاهش نرخ انرژی باش��د. 
همچنین، نرخ آلومینیوم در بورس فلزات لندن جمعه 2۹ ش��هریور نس��بت به 
پنج شنبه 28 شهریور 3دلار و 50سنت به ازای هر تن رشد داشت و از یک هزار 
و 762دلار و 50س��نت ب��ه ازای هر تن به یک ه��زار و 766دلار به ازای هر تن 

رسید که افزایش 0.2درصدی را در یک روز شاهد بودیم.   
ب��ا توج��ه به افزایش نرخ نف��ت در روزهای ابتدایی و کاهش نرخ در اواس��ط 
هفته گذش��ته، روز یادشده )جمعه( ش��اهد افزایش نرخ نفت بودیم، به گونه ای 
که هم اکنون نرخ نفت خام برنت به عنوان ش��اخص جهانی انرژی، از 63.6دلار 
به بیش از 64.5دلار رسیده است؛ همچنین نرخ گاز روز گذشته کاهش یافت.

گفتنی اس��ت، روند کاهش موجودی انبار، روز گذش��ته هم ادامه داشت، به 
گونه ای که موجودی انبار آلومینیوم از ۹04هزار و 175تن در روز پنج شنبه، به 

8۹7هزار و ۹00تن در روز جمعه رسید.

 گروه معدن: 
اگرچه طلا از بالاترین نرخ در 52هفته 
گذش��ته عقب نش��ینی کرده ام��ا این فلز 
ارزش��مند همچن��ان بی��ش از 15درصد 
رش��د نرخ از ابتدای س��ال جاری میلادی 
)201۹( تاکن��ون نش��ان می ده��د و در 
مس��یر ثبت بهتری��ن عملکرد س��الانه از 
 س��ال 2010میلادی )138۹خورشیدی( 

است.
به گزارش ایسنا، پایگاه خبری فوربس، 
ب��ر مبنای 3 دلی��ل پیش بین��ی کرد که 
نرخ طلا همچن��ان از ظرفیت افزایش��ی 

برخوردار است. 
هنگامی ک��ه دونالد ترام��پ در ژانویه 
2017 )دی-بهم��ن 13۹5( به ریاس��ت 
جمه��وری امری��کا رس��ید، بس��یاری از 
ناظران ب��ازار انتظار داش��تند قیمت های 
مصرف کنن��ده ب��ه دلی��ل سیاس��ت های 
حمایتگرایانه وی و بدبینی کلی ترامپ به 
توافق های تجارت آزاد، به س��رعت صعود 

کند.
 با ای��ن حال حتی پ��س از تعرفه های 
سنگینی که امریکا روی واردات کالاهای 
چینی وضع کرد، تورم به نسبت ثابت ماند.

ای��ن امر ممک��ن اس��ت رو ب��ه تغییر 
باش��د و آمار تورم اوت که بر اس��اس آن 
ت��ورم ن��رخ مصرف کننده ب��دون درنظر 
گرفت��ن نرخ م��واد خوراک��ی و انرژی به 
2.4درص��د – بالاترین نرخ در 11 س��ال 
 گذشته- صعود کرد، گواهی بر این اتفاق 

باشد.
در اوت بزرگ تری��ن افزای��ش ماهان��ه 
هزینه های مراقبت پزشکی از سال 2016 
می��لادی )13۹5 خورش��یدی( تاکن��ون 
و همچنی��ن افزایش نرخ بیمه س��لامت 
روی داد. ب��ه علاوه تاثی��ر افزایش تعرفه 
15درص��دی که امری��کا از 1 س��پتامبر 
دلار  112میلی��ارد  روی  )10ش��هریور( 
واردات کالای چینی وضع کرد، روی این 

آمار لحاظ نشده است.
بازده�منفی�در�امریکا��

درحال حاضر 17 تریلیون دلار بدهی در 
جهان با بازده منفی معامله می شود و این 
امر باعث ش��ده است نرخ طلا به چندین 
ارز بزرگ ش��امل پوند انگلیس، ین ژاپن، 
دلار کان��ادا و دلار اس��ترالیا ب��ه بالاترین 

رکورد در چند سال اخیر صعود کند.
درح��ال حاضر در امری��کا پدیده بازده 
منفی بدهی دس��ت کم به ش��کل اسمی 
مش��اهده نش��ده اما ممکن اس��ت طولی 

نکشد و چنین اتفاقی روی دهد.
 بانک مرکزی امریکا زیر فشار شدیدی 
ب��رای کاه��ش نرخ ه��ای بهره به س��طح 
موردنظر دونالد ترامپ برای رقابت پذیری 
بیش��تر در برابر اروپا، ژاپن و کش��ورهای 

دیگر قرار دارد.

ترامپ در توییتی در 11 سپتامبر )20 
شهریور( نوشت: بانک مرکزی امریکا باید 
نرخ ه��ای بهره را به صفر یا پایین تر از آن 
برس��اند و ما پ��س از آن فاینانس دوباره 
بدهی خود را آغ��از می کنیم. امریکا باید 
 همیش��ه پایین تری��ن ن��رخ را پرداخ��ت 

کند.
نشس��ت  در  امری��کا  مرک��زی  بان��ک 
هفت��ه جاری خود نرخ ه��ای بهره را برای 
دومین ب��ار در س��ال میلادی ج��اری به 

می��زان 25 واحد کاهش داد و بس��یاری 
از تحلیلگ��ران بر این باورن��د که دو دور 
دیگر کاهش نرخ های بهره در سال جاری 

میلادی انجام خواهد شد.
 اگر نرخ ه��ای بهره امری��کا همان طور 
که ترامپ می خواهد ب��ه صفر یا پایین تر 
از آن س��قوط کند، اوراق بدهی شرکت ها 
دس��ت  از  را  س��رمایه گذاری  جذابی��ت 
خواهن��د داد و ط��لا از این نظ��ر به طور 

مستقیم سود می برد.
و��� ژئوپلتیک�ی� ریس�ک�های�

اقتص�ادی�و�افزای�ش�تقاض�ا�ب�رای�
دارایی�امن

ریس��ک های ژئوپلتیکی و اقتصادی که 
درحال حاضر وجود دارن��د، باعث تقویت 
تجارت طلا به عنوان دارایی امن شده اند. 
رش��د اقتص��ادی درنتیج��ه تنش های 
تجاری در سراس��ر جهان آهس��ته شده و 
ش��اخص بخش تولید جهان رش��د منفی 

پیدا کرده است.

س��رمایه گذاران در انگلی��س و مناطق 
دیگر با نزدیک ش��دن به مهلت 31اکتبر 
برای خروج انگلی��س از عضویت اتحادیه 
اروپ��ا )برکس��یت( به س��وی ط��لا روی 

آورده اند. 
ط��لا متاثر از دورنم��ای خروج انگلیس 
از اتحادی��ه اروپا بدون یک توافق جدایی، 
در 3 س��پتامبر ب��ه رک��ورد 1282پون��د 
صعود ک��رد که بیش از 27درصد رش��د 
 ن��رخ از ابت��دای س��ال ج��اری را نش��ان

 داد. 
س��ایر نگرانی ه��ای ژئوپلتیکی ش��امل 
ناآرام��ی در هنگ کن��گ و حم��لات روز 
شنبه گذشته به تاسیسات نفتی عربستان 
س��عودی نیز از نرخ طلا پشتیبانی کرده 

است. 
چنی��ن نگرانی های��ی دلی��ل اینکه چرا 
بانک های مرکزی جهان از س��ال 2010 
خری��دار ب��زرگ ط��لا بوده اند را روش��ن 

می کند.

در حومه شهر دوشنبه کارخانه جدید »تاجیک سیمان« 
 س��اخته و در 1.5س��ال آین��ده م��ورد بهره ب��رداری قرار

 می گیرد.
به گزارش فارس، آیین کلنگ زنی این کارخانه با حضور 
امامعلی رحمان رئیس جمهوری و رس��تم امامعلی شهردار 

پایتخت تاجیکستان برگزار شد.
کارخان��ه جدی��د تاجی��ک س��یمان در حوم��ه ش��هر 
 دوش��نبه و با جذب س��رمایه گذاری های مستقیم ساخته

 می شود.
ظرفی��ت تولید این کارخانه در یک روز 3 هزار تن و در 
س��ال 1.5میلی��ون تن پیش بینی ش��ده و در این کارخانه 

انواع سیمان 400، 500 و 600 تولید خواهد شد.
خط تولی��د این کارخانه ش��امل 10 کارگاه اصلی و دو 
کارگاه دیگر اس��ت و در زمینی به مساحت 15هکتار قرار 
می گیرد. در میدان این کارخانه اماکن انباشت مواد اولیه، 
انبار محصولات نهایی، آزمایشگاه ها، تعمیرگاه، اتاق کار و 
سایر امکانات لازم ایجاد می شوند. شرکت یادشده مطابق 
با استانداردهای بین المللی در حومه شهر با سبکی مدرن 
س��اخته می ش��ود و با رعایت تمامی اقدامات ایمنی برای 

س��اکنان اطراف آن و محیط زیست انجام خواهد شد. گرد 
و غب��ار در تمام��ی کارگاه های این ش��رکت، یعنی در 10 
مرحل��ه فیلتر می ش��ود، درنتیجه ۹۹.3درص��د از قوانین 
 حفاظت از محیط زیست تضمین و تولید بدون زباله انجام 

می شود.
ساخت وساز و نصب تجهیزات این کارخانه 1.5سال و با 
جذب هزار و 500 کارگر محلی ادامه خواهد داشت و بعد 
از پایان این کارخانه 600 اش��تغال دائم برای ش��هروندان 

تاجیکستان ایجاد می شود.
درمجم��وع م��واد خام ب��رای تولی��د س��یمان ازجمله 
س��نگ آهن، مگنتیت، گچ و ماس��ه این کارخانه از حساب 

ذخایر طبیعی داخلی تامین می شود.
فناوری تولیدی کارخانه »تاجیک سیمان« با مجوز یکی 
از شرکت های تولیدی شناخته شده آلمانی فعال در چین 

ایجاد شده است.
پ��س از راه اندازی کام��ل این کارخانه جدی��د، فعالیت 
کارخان��ه س��یمان قدیم��ی »تاجی��ک س��یمان« ک��ه بر 
محیط زیس��ت ش��هر تاثیر منفی می گ��ذارد، به طور کامل 

ممنوع خواهد شد.

خبرگزاری دولتی شینهوا در چین گزارش داد، 
چین و امریکا گفت وگوهای »س��ازنده ای« درباره 

تجارت در واشنگتن برگزار کردند.
به گزارش ایس��نا، خبرگزاری ش��ینهوای چین 
ب��دون عنوان جزئی��ات دیگری گ��زارش داد، دو 
کش��ور برای حفظ ارتباطات روی مسائل مرتبط 
تواف��ق کردن��د و درب��اره جزئی��ات دور بع��دی 
گفت وگوهای تجاری در اکتبر )مهر-آبان( رایزنی 

کردند.
اختلاف های تجاری چین و امریکا بر سر تعرفه 
واردات و ص��ادرات محصولات اس��ت. دو کش��ور 
تعرفه ه��ای تلافی جویان��ه علیه یکدیگ��ر اعمال 
کرده ان��د و امید م��ی رود با حص��ول توافق میان 
دوطرف، بحران تجاری موجود که روی کشورهای 

دیگر هم تاثیر می گذارد، حل و فصل شود.
ای��ن گ��زارش درحالی منتش��ر می ش��ود که 
پای��گاه خبری هافینگتون پس��ت گ��زارش داد، 
مذاکره کنندگان تجاری چین بعد از اینکه دونالد 
ترامپ جمعه 20س��پتامبر )2۹س��پتامبر( گفت 

که تا بع��د از انتخابات ریاس��ت جمهوری 2020 
به ی��ک توافق تجاری نیاز ندارد، سفرش��ان را به 
امریکا کوتاه کردند. ای��ن تحولات امید عقد یک 
توافق تج��اری در آینده نزدی��ک را از بین برد و 
به بازارهای مالی ش��وک وارد کرد. شبکه خبری 
سی ان بی سی هم از بازگشت زودهنگام نمایندگان 

چین به کشورشان خبر داد.
ترامپ جمعه در جم��ع خبرنگاران تاکید کرد، 
نی��ازی به توافق تجاری با چین پیش از انتخابات 
2020 ندارد چ��ون به رغم نگرانی ها درباره رکود، 
اقتصاد امریکا »به شدت قوی« است. او افزود: من 
به دنب��ال یک توافق جزئی نیس��تم؛ به دنبال یک 
توافق کامل هستم. مردم می دانند که ما عملکرد 
فوق العاده ای داریم. ما تحت تاثیر قرار نمی گیریم.

در همی��ن ح��ال، دفت��ر نمایندگ��ی تج��اری 
امری��کا با صدور بیانی��ه ای مذاک��رات دو روزه را 
»س��ازنده« توصیف ک��رد و گفت ک��ه مذاکراتی 
 در س��طح بالاتر برای ماه آینده برنامه ریزی شده 

است. 

رش��د جمعیت، افزایش شهرنشینی، شاخص 
ش��دت مص��رف و افزای��ش مص��ارف صنعتی و 
خانگ��ی از مهم ترین ش��اخص های تاثیرگذار بر 
مصرف مس جهان تا سال آینده )2020میلادی( 
هستند.به گزارش مس پرس، در شرایطی که در 
طول 2 س��ال گذشته روند مصرف و قیمت مس 
به صورت کاهشی بوده است، امیدها و نشانه های 
مثب��ت زیادی برای تاثیرگ��ذاری بر بازار مس تا 
س��ال 2020 وجود دارد.بر اس��اس این گزارش، 
عواملی همچ��ون جایگزینی ها با فلز مس، روند 
کوچک ش��دن ابعاد وسایل و تجهیزات، کاهش 
مص��رف در اقتصادهای بالغ جه��ان مانند ژاپن، 
امریکا و اروپا، کاهش س��رمایه گذاری به ویژه در 
چین، کاهش مصرف در بزرگ ترین مصرف کننده 
مس جهان یعنی چین و روند کاهشی 4درصدی 
رش��د جمعیت در کش��ور های توسعه یافته عضو 
 )OECD( سازمان همکاری اقتصادی و توسعه
بر کاهش مصرف مس تاثیر بسزایی داشته است.

پژوهش��گران حوزه اقتص��اد از مهم ترین دلایل 
کاهش مصرف مس در چین را کاهش نقدینگی، 

پژوهش های ضد اخت��لاس در حال اجرا، امکان 
نداش��تن برخی پروژه ها به دلایل ممنوعیت های 
زیس��ت محیطی، بحران مس��کن، افزایش تعداد 
مساکن آماده فروش و راکد بودن بازار مسکن در 
شرایط کنونی عنوان کرده اند.با این حال و در این 
شرایط جمع بندی موسسه های اقتصادی جهان 
حکای��ت از این دارد، در کن��ار این عوامل منفی 
نش��انه های مثبت دیگری وجود دارد که شرایط 
بازار مس را تا س��ال 2020 دگرگون خواهد کرد 
و باعث خواهد شد نبض اقتصاد جهان با سرعت 
بیش��تری بتپد. ازجمله ای��ن دلایل، پیش بینی 
رشد 8درصدی جمعیت در کشورهای غیر عضو 
س��ازمان همکاری اقتص��ادی و برنامه ریزی های 
توسعه ای برای تولید برق بیشتر در چین است که 
به افزایش بهتر مس منجر خواهد شد. همچنین 
بکارگیری انرژی های نو ازجمله انرژی باد و انرژی 
خورش��یدی در چین، انتظار افزایش مصرف در 
کشورهای درحال توسعه ازجمله هند، آسه آن و 
خاورمیان��ه از دیگر عوامل تاثیرگذار بر بازار مس 

تا 2020 خواهد بود.
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